
Slovo úvodem

K
do by si před dvaceti lety předsta-
vil, že jednou nepojede do průmys-
lového Berouna pro cement, ale do 
historického Berouna na tradiční 

hrnčířské trhy? Asi málokdo. Dnes tomu tak 
ale je. A dokonce potřinácté. A navíc nechy-
bělo mnoho a jelo by se letos do Berouna jako 
do historického města roku. V každoroční ce-
lostátní soutěži jsme se totiž letos dostali po-
prvé až do samotného fi nále, na vítězství jsme 
však nakonec nedosáhli.

Letošní rok je ve znamení výročí dvaceti 
let od sametové revoluce. Dvaceti let svobo-
dy a demokracie. Dvaceti let nových akcí, 
ale i obnovy původních tradic. Dvaceti let 
nových možností i nových partnerství.

Součástí letošních oslav Dnů evropské-
ho dědictví bude zároveň ofi ciální setkání 
zástupců partnerských měst a připomenutí 
dvacátého výročí podepsání partnerské 
smlouvy Berouna s holandským Rijswijkem. 
Partnerství, které se projevuje nejenom vý-
měnnými delegacemi zástupců obou měst, 
ale hlavně návštěvami neofi ciálními. Ať už to 
jsou umělci, malíři či fotografové, pěvecké 
sbory a hudební tělesa, skauti či sportovci, 
veslaři na závody dračích lodí, školní zá-
jezdy či prodejci ve stánku na hrnčířských 
trzích. Neméně významnou byla i fi nanční 
pomoc Rijswijku při povodních. Partnerství 
nám každodenně připomínají holandské 
dary - dětské hřiště s dřevěnou lodí na Zá-
vodí U štiky nebo „Amáliina“ lípa u hradeb 
v Havlíčkově ulici.

Dvacet let života a změn v Berouně si 
připomeneme 17. listopadu na společném 
koncertě na berounském Husově náměstí 
s příznačným názvem Rock for revolution, 
ale i křtem fotografi cké knihy plné dobových 

tisků, obrázků, vzpo-
mínek i srovnávání. 
Třeba i té tehdy všudy-
přítomné cementové 
šedi s dnešní novotou 
zářící barevností...

 Ing. Tomáš Havel

místostarosta Berouna

Zahraniční hrnčíři a keramici míří do Berouna
Na Husově náměstí budou k vidění i práce keramiků z Maďarska, Polska, Slovenska, Německa či Španělska

D
vanáct ročníků mají za sebou berounské 
hrnčířské trhy a letos je čeká již třinácté 
pokračování. Řeklo by se, že po tolika 
letech už nebude mít hlavní organizátor 

akce, výtvarník Vladimír Izbický, čím překvapit, 
ale opak je pravdou. „Naší snahou je nyní propa-
gace trhů a získávání keramiků v zahraničí. Loni 
jsme byli na hrnčířských trzích v belgickém městě 
Andenne, letos v Uzes na jihu Francie a v Němec-
ku poblíž Chemnitz. Osobními kontakty se daří pro 
berounské trhy získat zajímavé keramiky z jiných 
zemí,“ prozradil Vladimír Izbický, který letos oživil 

výstavní plán šestadvaceti jmény hrnčířů z Polska, 
Německa, Maďarska, Slovenska a Španělska. Hu-
sovo náměstí tak zaplní do posledního místečka 
více jak 250 hrnčířů. 

Poprvé letos přijede keramik z Barcelony. 
Joan Serra patří mezi přední keramiky ve Španěl-
sku, kde získal prvenství v řadě prestižních soutě-
ží. Jeho stánek najdete první v řadě přes ulici proti 
prodejně obuvi BAŤA. „Nováčkem je Igor Balgavý 
ze Slovenska, jehož práce zdobí nejednu galerii, 
či Anna Erdös z Maďarska s velmi osobitým po-
jetím zahradní keramiky. Ta už v Berouně dvakrát 

byla a vždy měla úspěch, například se svými oživ-
lými kameny,“ dodal Izbický. 

I letos proběhne soutěž a výstava prací na 
téma Zahradní keramika, která přinese mnoho za-
jímavého a nového pro diváky i pro odbornou po-
rotu. Té připadne nelehký úkol - vybrat tři nejlepší 
autory a také tři osobité hrnčířské stánky. Společ-
né slavnostní vyhlášení výsledků a předání cen 
proběhne na podiu uprostřed náměstí v sobotu ve 
14 hodin. Zde bude také probíhat bohatý kulturní 
program, který připravilo město Beroun. 

Výtěžek z  hrnčířské tomboly a z darů od stán-

kařů s občerstvením pů-
jde tentokrát na obnovu 
interiéru berounského 
kostela svatého Ja-
kuba. Ve stánku Farní 
charity Beroun v Ko-
lářské uličce si může-
te vyzkoušet toče-
ní na hrnčířském 
kruhu a třeba ji 
také podpořit.

T r a d i č n ě 
dobré občerstvení 
obohatí letos stánek 
Českého rybářského 
svazu Hořovice nabízející 
speciality ze sladkovodních druhů 
ryb. Pro  návštěvníky budou připraveny tradiční 
grilované a uzené ryby. Samozřejmostí je vinařský 
koutek a zastoupení budou mít rovněž pivovary 
Berounský medvěd a Žamberecký kanec. 

Pokud pojedete autem, pak - pokud bude 
suché počasí - zaparkujete nejlépe na ploše pod 
dálnicí, po sjezdu z dálnice směrem k vlakové-
mu nádraží. Další místa k parkování najdete na 
centrálním parkovišti Boškův statek u zimního 
stadionu, v areálu bývalých kasáren v Bezručově 
ulici (za budovou Komunitního centra), v prosto-
ru bývalého autobazaru v ulici Na Dražkách a na 
vyznačených místech v ulici U Archivu či na par-
kovišti u Policie ČR.

Podrobnější informace a plánky města a par-
kovišť najdete na www.hrncirsketrhy.cz  (sou)
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Vychází u příležitosti berounských oslav Dnů evropského dědictví 11 – 13. září 2009.
Vydává Město Beroun ve spolupráci se společností                 . Tento výtisk je zdarma.

Erika Sütto

Joan Serra

Při příležitosti 80. výročí založení berounské nemocnice bude v sobotu 12. září od 13:00 připraven zajímavý program. Zájemci si mohou prohlédnout 
některé nově zrekonstruované nemocniční prostory a vystavené historické sanitky, v jídelně najdou výstavku přibližující historii tohoto zdravotnického zařízení 
a v čekárnách několika ambulancí dětské kresby z vyhlášené soutěže „Děti, pomozte nám, prosím, léčit hezkými obrázky“. 

Před budovou jídelny se od 15:00 uskuteční kulturní program, v jehož rámci zazpívá pěvecká legenda Eva Pilarová, sopranistka Hana Pecková, zpěváci 
Tereza Kerndlová a Ondřej Ruml, a vystoupí taneční skupina The Robots. Pořadatelé pro návštěvníky přichystali i vystoupení řeckých umělců. Zazpívají 
Martha a Tena Elefteriadou, zahraje skupina Prometheus, zatančí skupina Akropolis a řecko-balkánskou muziku si můžete poslechnout v provedení Boro 
Balkan Bandu. Další informace na straně 3 a na www.nemocnice-beroun.cz.  (red)

Joan Serra

Vladimír Kasl    Jitka Krásová    Daniel Kreissl 
Jiří Semrád   Lucie Suchá   Zdeněk Zůna     Jan Velíšek
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současný pohled na město očima berounských fotografů

malá monografi e města
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Malá monografie města Beroun

D
vě nové knihy se dočkají svého křtu 
v atriu berounské radnice v rámci oslav 
Dnů evropského dědictví. V sobotu 
12. září přijde nejprve na řadu ve 13:30 

fotografi cká publikace Malá monografi e města Be-
roun (2009), která nabízí současný pohled na měs-
to očima berounských fotografů Vladimíra Kasla, 
Jitky Krásové, Daniela Kreissla, Jiřího Semráda, 
Lucie Suché a Zdeňka Zůny. 

„Kniha si klade za cíl nejen ukázat současnou 
tvář Berouna, ale také prezentovat práce převáž-
ně berounských fotografů. Jejich fotografi e oscilují 

na škále od ambiciózních uměleckých snímků po 
dokumentární fotografi i,“ uvedl vydavatel Kameel 
Machart. Tato svoji povahou dárková publikace sym-
patického formátu A5 obsahuje také svérázné a poe-
tické texty berounského barda Jana Velíška, který se 
v nich vyznává ze vztahu k rodnému městu. 

Textová část je přeložena do anglického a ně-
meckého jazyka, takže kniha, která má 64 stran, 
může sloužit jako vítaný upomínkový dárek či obra-
zový průvodce městem. V prodeji bude za 169 ko-
run a zakoupit ji bude možné i v sobotu a v neděli 
ve stánku před berounskou radnicí.  (sou)

N
ový nástěnný kalendář na rok 2010 s reprodukcemi obrazů berounské malířky 
Lucie Suché měl sice slavnostní křest již 3. září. O víkendu 12. a 13. září bude 
ale možné kalendář, pro zájemce i s podpisem autorky, ještě zakoupit ve dvoře 
Muzea Českého krasu v Berouně za 250 korun.  (sou)

Celkem 111 panoramatických fotografi í Karlštejnska a okolí nabízí obrazová publi-
kace Vladimíra Glasera  nazvaná Krajinou Karla IV. Autor ji pokřtí v sobotu 12. září ve 
14:30 v atriu berounské radnice. Za kmotry půjdou starosta obce Lety a předseda Re-
gionu Karlštejnsko Jiří Hudeček a senátor Jiří Oberfalzer. Připravena je i malá oslava se 
skupinou Motovidlo, ukázka velkoplošných fotografi í z knížky a prezentace Karlštejnska. 
Fotografi cká publikace bude v prodeji za 290 korun po celý víkend v informačním stán-
ku Karlštejnska před berounskou radnicí, kde proběhne i autogramiáda.

Lucie Suchá 2010
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 Přišel jste do berounské nemocnice v neblahých 
padesátých letech. Vzpomínáte si na tehdejší 
situaci v nemocnici?
V té době poskytovala berounská nemocnice 

komplexní péči včetně infekčního oddělení a v rám-
ci všech oddělení i péči o děti, a to bylo velmi nároč-
né. Mnoho věcí jsme si dělali sami tak, jak bylo po-
třeba. Já si například vzpomínám, jak jsem interně 
vyšetřoval slavného dirigenta Václava Talicha a sám 
jsem si jej i zrentgenoval. 

Mým šéfem se stal MUDr. Přemysl Erhart, pri-
mář na interním oddělení, který zároveň ordinoval 
i ve své soukromé ordinaci. Byl to odborník, který 
při poválečné epidemii přispěl k vysvětlení ohnis-
kové nákazy u klíšťové meningoencefalitidy. Ovšem 
v době padesátých let byl propuštěn. Vzpomínám 
na řadu lékařů, kteří prošli nemocnicí v Berouně. 
Někteří za trest či na převýchovu, jiní se zde naopak 
připravovali na další odbornou dráhu.

 V berounské nemocnici také pracovaly řádové 
sestry boromejky. Setkal jste se s nimi na 
pracovišti?

Ano. Ovšem ne dlouho. I ony byly díky tehdejší 
době propuštěny. Řádové sestry boromejky, vzácné 
pečovatelky, pracovaly na všech odděleních, včetně 
chirurgických sálů až do roku 1957, kdy byly v rámci 
likvidace církve rozvezeny po celé republice. 

Na interně vzpomínám na sestru Cormanu, která 
se starala nejen o stařenky, ale stejně něžně i o zá-
hony fi alek za internou, i na sestru Lauriánu, která 
krásně malovala kvítka a ptáčky. V suterénu praco-
valy sestra Izberga, s charakteristickým pirátským 
smíchem, a na infekčním oddělení sestra Linharta. 
A vzpomínám na stařičkou sestru Valentínu z rent-
genu, která po skončení služby v nemocnici doslala 
ještě v internaci těžkou práci s krmením zvířat.

Jako lékaři jsme s řádovými sestrami často kon-
zultovali jejich názory na chování pacientů. S do-
jetím vzpomínám i na kněze pana Dvořáka a pana 
Vilku, řádového bratra redemptoristu. Ten se i přes 
odvedenou svědomitou práci stal nepohodlným pro 
tehdejší soudruhy. Ale vyhodit jej nemohli, neboť rov-
nocenná náhrada za něj nebyla. Po jejich odchodu 
z nemocnice jsem byl se všemi ve stálém kontaktu 
a navštívil jsem je i na jejich nových působištích. 
Po odchodu řádových sester se postupně musel 
doplnit stav sester. Na počátku se dokonce musela 
v nemocnici provádět vlastní školení a výcvik no-
vých sester.

Paradoxem té doby bylo i to, že z nemocniční 
kaple, ve které se sloužily bohoslužby a křtily děti, se 
stala volební místnost, kde probíhaly například volby 
do vedení ROH!  

 Ale nejen sestry se vystřídaly za dobu vašeho 
působení v nemocnici ... 
Z lékařů nejvíce vzpomínám na primáře 

MUDr. Jaroslava Holického. Tvořili jsme takový lé-
kařský tým: Havel, Holický, Budínský. Medicína nás 
velice bavila, stále jsme studovali, konzultovali a vě-
novali jí všechno. 

 Vzpomínáte na nějaké náročné úkoly, které jste 
museli překonávat?
Byla to doba úspěchů i těžko snášených 

proher. V té době se například obtížně budovala 
laboratoř, sháněli jsme přístroje pro náročné vyšet-
řovací metody, které se v okresních nemocnicích 
běžně neprováděly. Za pomoci osvícených spon-
zorů z berounských továren se jich řadu podařilo 
zavést a my jsme byli šťastní, že je pro pacienty 
máme. 

Vzpomínám si třeba na získání přístroje na 
měření srážlivosti krve, který jsme po přivezení 
slavnostně odhalovali jako by se jednalo o vzác-
nou sochu. Zároveň bylo i mnoho problémů, jejichž 
důsledky jsme viděli a byli jsme bezmocní – vzpo-
mínám si například na zoufalý boj za odprášení be-
rounské kotliny.

 Kdy jste berounskou nemocnici opustil?
V roce 1977 jsem musel s lítostí lůžkové odděle-

ní interny berounské nemocnice opustit a od té doby 
jsem pracoval jako ambulantní lékař. Od roku 1978 
se vedení interny ujal MUDr. Krotil, který se zasloužil 
o dokončení přístavby interny i zřízení interní jednot-
ky intenzivní péče.

Ohledně listopadu 1989 vzpomínám na stateč-
ného MUDr. Jana Rybáčka a primáře MUDr. Milosla-
va Balka. Velmi dobře si vybavuji bouřlivou schůzi 
v nemocnici po 17. listopadu, které se zúčastnili ne-
jen zaměstnanci nemocnice, ale i další lékaři a sest-
ry. Na tomto jednání se kolegové projevili dle své 
povahy a členství v KSČ.    

Čas běžel dále a i přes problémy, které nastaly, 
si všichni jistě přáli nemocnici v Berouně zachovat, 
což se nyní k dobrému obrací… A já bych si nic ji-
ného nepřál.

 Děkuji za rozhovor 
Monika Stejskalová

říká v rozhovoru emeritní primář interního oddělení MUDr. Vladislav Havel
Přál jsem si nemocnici zachovat,

Nemocnice jen pro zaměstnance 
V druhé polovině 19. století bylo jedním z neod-

kladných úkolů berounské městské správy zajištění 
dobrých hygienických podmínek pro všechny oby-
vatele města a hlavně zabezpečení lékařské péče. 
Potřeba nemocnice, která by poskytovala kvalitní 
zdravotní péči, se ukazovala jako nezbytná již od 
sedm desátých let 19. století, kdy se začal na Beroun-
sku rozvíjet průmysl. V továrních halách docházelo 
k poměrně častým úrazům a ranění se museli dopra-
vovat až do Prahy nebo Příbrami. 

 První nemocnici v okrese si zřídila v roce 1897 
Pražská železářská společnost, která ovšem přijímala 
pouze dělníky ze svých závodů. Tato podniková ne-
mocnice byla v provozu až do otevření okresní be-
rounské nemocnice.

V Berouně čekali dlouhých 40 let 
Otázkou zřízení nemocnice se úřady zabývaly 

již dávno před světovou válkou. Zemský výbor povo-
lil r. 1893 na výstavbu nemocnice zápůjčku a okresní 
zastupitelstvo v devadesátých letech 19. století za-

Zdravotnické zařízení na kraji města, které je od 1. července 2007 v majetku soukromé společnosti Jessenia, a. s., má za sebou bohatou minulost a před sebou snad světlou budoucnost.

Nemocnice je službou nejvyšší hodnoty

"N
emocnice je službou nejvyšší hod-
noty“. Toho si jistě byli vědomi již 
naši předci, když rozhodli vybudo-
vat berounskou nemocnici. Prvního 

prosince letošního roku uplyne 80 let od jejího slav-
nostního otevření, a tak si pojďte společně s námi 
trochu zavzpomínat.

koupilo již i staveniště pod Městskou horou. Realiza-
ce ztroskotala na místním patriotismu, když každý 
z členů v okresním zastupitelstvu vyžadoval nemoc-
nici ve své obci. 

Další jednání se uskutečnila v roce 1908, kdy 
byly vybrány z pěti nabízených pozemky při silnici do 
Králova Dvora. Nakonec se ale v tomto místě stavba 
nerealizovala. 

Po vzniku samostatného Československa snahy 
o postavení nemocnice opět zesílily. Okresní správní 
komise podala již v roce 1921 žádost na ministerstvo 
zdravotnictví a tělovýchovy k výstavbě župní nemoc-
nice v Berouně. Žádost ale byla po dvou letech od-
mítnuta s tím, že stát nemá dostatek fi nančních pro-
středků. Komise nakonec rozhodla postavit veřejnou 
nemocnici z vlastních prostředků a půjček a v prosin-
ci 1925 její rozhodnutí schválil Zemský správní výbor. 
Nejednalo se však o investici samotného města, ale 
samosprávného berounského okresu a později hořo-

vického okresního úřadu.

Stavba vyrostla za tři roky
Stavební pozemek za dvorem Ovčínem, na se-

verovýchod od města a řeky Berounky, odkoupila 
správní rada od manželů Františka a Marie Bro-
tánkových. Z důvodu dalšího rozšíření nemocnice 
o výstavbu tuberkulózního pavilonu přikoupila ješ-
tě okresní komise nemovitost včetně pozemku od 
Kateřiny Borovanské. Pozemek měl rozlohu téměř 
34 000 m². Od manželů Jana a Anežky Strachových 

z Lištice získal okres vydatný pramen velmi kvalitní 
vody i s pozemkem. Nejchoulostivějším problémem 
se stala likvidace odpadních vod. Řešení se našlo, 
když byla vybudována kanalizace, ústící do řeky 
Berounky u železničního mostu. Soutěž pro získání 
ideových náčrtků vyhrál pražský architekt Ing. Karel 
Roštík. Z výběrového řízení vzešlo 60 fi rem, které se 
na stavbě podílely. Téměř polovina z nich byla ze sa-
motného Berouna.

Výkopové práce začaly v srpnu 1927. Během 
jednoho roku byly ukončeny hlavní stavební práce, 
areál byl spojen s okrajem města příjezdovou silni-
cí, byla vystavěna ohradní zeď a provedeny rozvody 
topení, elektřiny a vody. V roce kolaudace 1929 bylo 
zajištěno veškeré potřebné vybavení a to takové, že 
na svou dobu se stala jednou z nejmoderněji vyba-
vených nemocnic v Československu. Celkový náklad 
dosáhl 20,4 milionu korun.

Otevření berounské nemocnice
Před žulovým monolitem u chirurgického pavilo-

nu s nápisem „Ku blahu trpících zbudováno okresní 
samosprávou v letech 1927 – 1929“ se 1. prosince 
1929 sešli významní představitelé státní správy a sa-
mosprávy i řada dalších, aby nemocnici slavnostně 
otevřeli. Knihovním vlastníkem Všeobecné veřejné 
okresní nemocnice byl Okresní úřad Hořovice, pod 
který v té době město Beroun spadalo. V roce 1935 
rozšířila nemocnice na počest prezidenta republiky 
svůj název na Masarykova.

Primář si získal důvěru a úctu
Nemocnice disponovala 160 lůžky, již koncem 

roku 1930 však dobový výkaz uvádí 250 lůžek. Nej-
prve měla oddělení chirurgické a infekční, a jen na 
krátkou dobu oddělení oční. Nemocnici až do počát-
ku protektorátu vedl jediný primář, vynikající chirurg 
a rentgenolog MUDr. Miroslav Zeman, jenž si zakrát-
ko svou odborností vydobyl úctu celého regionu.

O nemocné se staraly i jeptišky
Již v lednu 1928 padlo rozhodnutí pro řeholní 

ošetřovatelský personál a od jejího faktického otevření 
pro pacienty na začátku roku 1930 začaly v nemocni-
ci působit členky kongregace Milosrdných sester sv. 
Karla Boromejského, ovšem s podmínkou, že nebu-
dou ošetřovat pacienty s pohlavními chorobami. 

Po mnoha sporech správní výbor nemocnice 
nakonec rozhodl, že jeptišky v berounské nemocnici 
zůstanou a na úkony, které nemohou vykonávat, se 
přijmou civilní sestry. Koncem třicátých let se o pro-
voz nemocnice staral tým více než 50 zaměstnanců, 
z toho bylo 11 lékařů, 19 řádových sester a 22 civil-
ních zaměstnanců.

Nastala léta padesátá...
Nástup komunistického režimu v roce 1948 přine-

sl velké změny i v systému zdravotnictví.  Berounská 
nemocnice, spravovaná správní radou jmenovanou 
berounským zastupitelstvem, přešla do správy státu. 
Od 1. prosince 1951 vznikl Okresní ústav národního 
zdraví v Berouně, do kterého byla nemocnice spolu 
s ostatními zdravotnickými zařízeními v regionu včle-
něna. Tím ztratila svou samostatnost a z politických 
důvodů muselo zmizet z názvu i jméno prezidenta 
Masaryka. 

Z nemocnice odešly řádové sestry a byly na-
hrazeny civilními ošetřovatelkami. O odborníky teh-
dy ještě nebyla nouze. Jedním z nich byl například 
MUDr. Přemysl Erhart, vynikající internista, který se 
během svého působení v Berouně zasloužil o výz-
kum zánětu mozku.

K ustálení zdejšího lékařského týmu jistě přispěli 
i dva lékaři, MUDr. Jaroslav Holický, primář na chi-
rurgii v letech 1957 – 1983 a MUDr. Vladislav Havel, 
primář interny v letech 1958 – 1977, kteří si svým pro-
fesionálním jednáním získali velký respekt u ostatních 
lékařů i pacientů.

Postupně přibývala nová oddělení
V roce 1950 vzniklo gynekologicko-porodnické 

oddělení, po deseti letech následovalo dětsko-ko-
jenecké, na kterém v roce 1962 zavedli výuku zde 
stonajících školáčků.

Úroveň nemocnice zvýšilo tolik potřebné nelůž-
kové anesteziologicko-resuscitační oddělení v roce 

1972, v roce 1976 patologicko-anatomické oddělení 
a za rok na to rehabilitační oddělení.

V sedmdesátých letech se pacienti i personál 
dočkali zahájení stavby léčebny dlouhodobě nemoc-
ných s jedním oddělením interny, která byla dokon-
čena v březnu roku 1980. V roce 1983 zde vznikla 
jednotka intenzivní péče. Za dva roky bylo otevřeno 
lůžkové anesteziologicko-resuscitační oddělení. Ná-
sledovala rekonstrukce chirurgických sálů, na porod-
nickém oddělení byl zaveden roaming-in. V roce 1990 
se na chirurgii otevřela JIP se šesti lůžky. V přízemí 
pavilonu interny vznikla gastroenterologická ambu-
lance. Dále vznikla ambulance funkční diagnostiky.

Již v osmdesátých letech se však začala v ne-
mocnici zhoršovat personální situace. Trvalý nedosta-
tek nebo časté střídání lékařů a zdravotního perso-
nálu vyvolávaly nespokojenost pacientů. Své zavinila 
i blízkost Prahy, která odčerpávala řadu zdravotníků, 
považujících Beroun za pouhou přestupní stanici.

Střídání ředitelů i lékařského 
personálu...

Po roce 1989 se ve vedení nemocnice vystřídalo 
několik ředitelů a odešla řada kvalifi kovaných lékařů. 
Byla vypsána výběrová řízení na primáře jednotlivých 
oddělení. Po ukončení činnosti OÚNZ byl zřizovate-
lem nemocnice Okresní úřad Beroun. Nevyjasněná 
situace ve fungování systému celostátní sítě zdra-
votnických zařízení i jednotlivých oborů, v našem pří-
padě i vztah nemocnic Beroun a Hořovice, přispěla 

ke zhoršení stavu berounské nemocnice po fi nanční 
i personální stránce. 

Začátkem roku 1992 byla sice na chirurgickém 
oddělení zavedena ortopedická a urologická operati-
va, na jejíž realizaci nebylo v dřívější době přístrojové 
vybavení, a bylo vybudováno oddělení nadstandard-
ní péče, to samo o sobě ale k přežití plnohodnotné 
nemocnice nestačilo. Po uzavření výběrového řízení 
na zdravotní péči v Berouně největší z pojišťoven – 
VZP přestala smluvně s berounskou nemocnicí spo-
lupracovat. Nechtěla uzavřít další smlouvu na gyne-
kologicko-porodnické, dětské a kojenecké oddělení, 
včetně novorozeneckého oddělení. Situací v beroun-
ské nemocnici se opakovaně zabývala městská rada 
a potažmo i zastupitelstvo města, které odsouhlasilo 
několika milionovou fi nanční výpomoc. Za zachování 
nemocnice v původním rozsahu se v petici vyslovily 
i tisíce občanů. Petice však zvrácení rozhodnutí zdra-
votní pojišťovny nemohla ovlivnit. 

Nový majitel investoval miliony
Po nástupu nového vedení v pololetí roku 2000 

se ještě podařilo uzavřít smlouvu na provozování gy-
nekologicko-porodnického a dětského oddělení na 
dobu 5 let. Bylo to však jen dočasné řešení, které jen 
prodloužilo okamžik, kdy se berounská nemocnice 
se zredukovanou nabídkou poskytovaných služeb 
ocitne na pokraji existence.

Po ukončení činnosti okresních úřadů přešla 
nemocnice zmítaná fi nančními a personálními pro-
blémy, navíc bez uzavřených smluv se zdravotními 

pojišťovnami na všechny čtyři základní lékařské obo-
ry, pod nového zřizovatele – Středočeský kraj. Ten ji 
v rámci své koncepce zdravotnictví spolu s dalšími 
středočeskými nemocnicemi v létě 2007 prodal, a to 
společnosti Jessenia, a.s., která zde do dnešního 
dne investovala desítky milionů korun.

Na začátku roku 2008 byly jako první zprovoz-
něny a špičkově vybaveny dva operační sály, v nichž 
provádí operace Artroskopické centrum, zřízené ve 
spolupráci s FN Motol. Do nových prostor se pře-
stěhovala LDN. Již v první polovině letošního roku 
vzniklo v pavilonu bývalého dětského oddělení nové 
lůžkové oddělení včasné léčebné rehabilitace. V sou-
časné době je před dokončením rekonstrukce vět-
šiny prostor v bývalém chirurgickém pavilonu, kam 
bude v září přestěhováno lůžkové interní oddělení 
a jednotka intenzivní péče.

V budově dnešní interny a LDN se začne ještě 
koncem letošního roku s budováním lůžkového od-
dělení včasné a následné léčebné rehabilitace. Na-
vazovat bude odpovídající zázemí pro fyzioterapii 
a ergoterapii, pro které se předpokládá částečná 
přístavba k umístění vodoléčby s rehabilitačním ba-
zénem a tělocvičnou. Zajímavostí je čerstvě opra-
vená kaple v areálu nemocnice, která byla v dubnu 
letošního roku slavnostně vysvěcena. Kaple po řadu 
let sloužila jako sklad a nový majitel se rozhodl kapli 
opravit a nabídnout ji k užívání pravoslavné církvi. 

 Připravila Monika Stejskalová

Všechny pokoje pro nemocné byly stejně zařízeny, vybaveny jednoduchým, bílým nábytkem, omezeným na 
nejpotřebnější minimum. Postele byly jednotného vzoru „Bulovka“ dodané fi rmou SAB. 

Dne 4. listopadu 1929 byla berounská nemocnice zkolaudována. Na svou dobu se stala jednou z nejmoder-
něji vybavených nemocnic v Československu.

Během jednoho roku byly ukončeny hlavní stavební práce, areál byl spojen s okrajem města příjezdovou sil-
nicí, byla vystavěna ohradní zeď a provedeny rozvody topení, elektřiny a vody.

F
inanční krize, která v posledním roce 
postihla většinu světa včetně nás, svým 
rozsahem vyvolala jisté asociace s krizí 
předválečnou. Někteří komentátoři je do-

konce ztotožňovali, což je naprostý omyl. Na tomto 
jevu je totiž velmi dobře patrný posun významu 
slov. Tomu, co si dnešní člověk představuje pod 
pojmem krize, by se asi ve třicátých letech většina 
nezaměstnaných dělníků od srdce zasmála. Mů-
žete se o tom přesvědčit na nejnovější výstavce 
Státního okresního archivu Beroun, kterou jsme 
připravili k tomuto aktuálnímu tématu.  

Výstavka představí velkou hospodářskou krizi 
z 30. let a její důsledky v tehdejších průmyslových 
centrech našeho regionu – v Berouně a Králově 
Dvoře – nejen v zrcadle ekonomických statistik, 
ale především pohledem obyčejných lidí. Zároveň 
ukáže nejrůznější, byť omezené prostředky, s jaký-
mi s ní bojoval stát a především místní samosprávy, 
ale i nejrůznější spolky a sdružení. 

Předválečná krize v Berouně sice neměla ta-
kovou razanci jako např. v pohraničí, kde se v jejím 

důsledku (mimo jiné) valná část sudetských němců 
přiklonila k Hitlerovi, ale o to trvala déle a už sama 
délka krize byla deprimující. Nebude samozřejmě 
chybět ani úvodní expozice, která bude prezentovat 
její příčiny a také předchůdkyni, dnes již prakticky 
zapomenutou hospodářskou krizi z let 1921-23, 
která konkrétně v Berouně měla prakticky stejně 
negativní dopady, jako ona „velká“ ze třicátých let. 
Koneckonců i krize je součástí naší industrializované 
kultury a není na škodu si připomenout, jaká byla její 
role ve společnosti.

Prezentované archiválie by měly navodit dneš-
nímu člověku poměrně podrobný obraz společ-
nosti zasažené (vyjma válek) jednou z největších 
civilizačních pohrom moderní civilizace a zároveň 
přimět k zamyšlení a srovnání s dneškem. 

Výstavka se koná v rámci Dnů evropského 
dědictví ve dnech 12. a 13. září, vždy od 9 do 17 
hodin. Těšíme se na vaši návštěvu.

 Mgr. Jiří Topinka

Státní okresní archiv Beroun

Výstavka v archivu Ve stínu krize
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o jejím otci vznikla důkladná monografi e, napsaná 
podle hesla „padni komu padni“. Neboť nejen Vác-
lav Talich, ale celá rodina trpěla tím, že komunistic-
ký režim nikdy nepřiznal, jak hluboce tomuto umělci 
ublížil, jakých křivd se na něm dopustil, a to i tehdy, 
když ho pod tlakem hudebnické obce musel  jme-
novat národním umělcem. Ale i tato pozdní satis-
fakce byla polovičatá. O těch křivdách, o Talichově 
věznění a zákazu umělecké práce v Čechách po 
únoru 1948 a o jeho faktickém vyhoštění  na Slo-
vensko, se až do sametové revoluce nesmělo psát 
a jmenovat ty, kteří stáli v pozadí Talichovy umělec-
ké i občanské diskriminace.

A tak si vzpomínám, s jakým uspokojením 
paní Víta Dejmalová přijala v roce  1983 rozhod-
nutí UNESCO o zařazení jména svého otce mezi 
významná světová výročí. Byla šťastná. Tehdy se 
i město Beroun přihlásilo, aby uctilo Talichovu pa-
mátku založením festivalu Talichův Beroun. Paní 
Dejmalová nevynechala takřka žádný koncert, 
přijížděla na něj z Prahy nebo z rodinné vily v ne-
dalekých Brdatkách. Po svých rodičích nebyla 
bez hudebního nadání, profesně se však věnovala 
medicíně. Specializovala se na tuberkulózu, což 
byla nemoc, jíž trpěl celý talichovský rod. Když ona 
sama touto nemocí také onemocněla, vzdala se na-
dobro praktického zaměstnání v tomto oboru.

K Berounu paní Víta Dejmalová přilnula i jinak. 
Před válkou jezdívala na prázdniny s rodiči do Lub-
laně, odkud pocházela její maminka a kde se i její 
rodiče zasnoubili. Pobývala s nimi nejen u četných 
příbuzných, ale i v krásné slovinské a chorvatské 
přírodě, na Bledu nebo u Bohiňského jezera, v Kam-
nišských nebo Julských Alpách, v Dalmácii, na Kor-
čule i jinde. Doma se u nich mluvilo slovinsky, i děti 
psávaly mamince dopisy touto řečí. Pro cizí jazyky 
měla paní Víta mimořádné nadání. Složila dokonce 
státní zkoušky z franštiny, angličtiny a němčiny.

Když přišla válka, i pro ni návštěvy cizích zemí 
skončily. Zdejší příroda kolem brdateckého údolí, 
mezi Suchým vrchem a hřebenem táhnoucím se od 
Dědu až po samotný okraj Berouna jí poskytovala 

náhradu za pobyty mimo vlast. 
Beroun se jí stal dalším domo-
vem. Paní Víta si zamilovala vel-
kou zahradu kolem vily, zde ji bylo 
možné přistihnout při práci na zá-
honech plných květin, jako i tolik 
potřebné čerstvé zeleniny. Jako 
její otec býval nešťastný, když byl 
bez práce, ani ona nedokázala 
bez ní být. S radostí zvelebova-
la zahradu kolem domu. Sem do 
Berouna ráda zvala i své pražské 
přátele. Její specialitou bývaly 
jahodové knedlíky připravené 
z plodů, jež sama vypěstovala na 
svých záhonech.

Mezi rodiči a dětmi, malými 
i dospělými, existuje celá škála 
vztahů. Ale vztah mezi paní Ví-
tou a jejím otcem nebyl ledajaký, 
ten se nesl ve znamení skutečné 
lásky. Znám dopisy, které jí Talich 
občas posílal ze Skotska nebo 
Švédska jako malému děvčátku, 
a ona se mu za ně  odvděčova-
la vlastnoručními obrázky. Znám 
i dopisy, které mezi nimi putova-
ly, když její otec budoval Slovenskou fi lharmonii 
v Bratislavě nebo když pobýval v sanatoriu ve Vráži 
u Písku. To již paní Víta byla doktorkou, a tak se 
jí svěřoval se svými zdravotními těžkostmi, a ona 
mu pomáhala, pokud to šlo. Její úsměv, dívčí pů-
vab a láskyplná starostlivost působily na něho jako 
balzám, hlavně ve chvílích, kdy propadal depresím 
v důsledku nepřátelských ataků od lidí, kteří se 
snažili pošpinit vše, co ve prospěch české hudby 
– ať v divadle nebo na koncertním pódiu – vykonal. 

Paní Víta Dejmalová se dožila požehnaného 
věku. Až do posledního výdechu si uchovala du-
ševní svěžest a zájem o své okolí, takřka do posled-
ní chvíle udržovala kontakty se svými přítelkyněmi 
z nadace Zdenky Podhájské a Anglického ústavu 

Košinka. Za svou osobu mohu jen litovat, že zemře-
la ve dnech, kdy je před vydáním velká monografi e 
o jejím otci, tedy kniha, o níž snila a toužila, aby 
vznikla. Věřila, že jen takové kritické a do všech 
podrobností zpracované dílo může přispět ke ko-
nečné satisfakci Talichovy osobnosti a tím i celé ro-
diny. Škoda, že jí osud už nedopřál, aby se potěšila 
touto četbou.

Říkává se, že život nekončí smrtí, že žije dál 
v našich vzpomínkách. Jsem přesvědčen, váže-
ní přítomní, že paní Víta Dejmalová, ať jste byli 
jejími přáteli nebo rodnými blízkými, si naší úcty 
zaslouží. Vzpomínejte na ni v dobrém, ponechme 
její čestné místečko v našich srdcích. Čest její pa-
mátce!  (sou)

L
etos v květnu zemřela ve věku 88 let 
dcera slavného dirigenta Václava Talicha 
MUDr. Víta Dejmalová. Přestože jsme ji 
v Berouně často vídali, ať už na zahradě 

rodinné vily v Brdatkách, na kulturních akcích či 
koncertech hudebního festivalu Talichův Beroun, 
berounská veřejnost o ní ani o její práci příliš ne-
věděla. Žila zkrátka ve stínu slavných rodičů – svě-
toznámého dirigenta Václava Talicha a slovinské 
klavíristky Vidy Prelesnikové. 

Roušku tajemství poodhalil v den jejího pohřbu 
hudební vědec a publicista PhDr. Milan Kuna, který 
se s Václavem Talichem i jeho dcerou přátelil, a pro-
to mu připadla milá povinnost se u rodinné hrobky 
na berounském hřbitově s Vítou Dejmalovou napo-
sledy rozloučit. Jeho projev byl natolik zajímavý, že 
jsme se rozhodli podělit o slova Milana Kuny se vše-
mi čtenáři letošního vydání revue Můj Beroun. 

Milovníci historie a autobiografi ckých děl se již 
nyní mohou těšit na monografi i Milana Kuny Vác-
lav Talich (1883 – 1961), která s podtitulem Šťastný 
i hořký úděl dirigenta vyjde letos před Vánoci v na-

kladatelství Academia. Ve spolupráci s  Muzeem 
Českého krasu v Berouně plánuje autor také slav-
nostní křest.

Vážení přítomní, vážení pozůstalí 
i hosté,

Paní doktorka Víta Dejmalová byla vzácnou 
ženou. Seznámil jsem se s ní v polovině sedmde-
sátých let, když jsem jako muzikolog začal studo-
vat osobnost Václava Talicha. To ještě žila její ma-
minka, paní Vida Talichová. Tehdy se mi naskytla 
příležitost poznat velkou sbírku intimních dopisů, 
které Václav Talich psával denně své paní a občas 
i dětem za svých pobytů v cizině. Pět let to trvalo, 
než jsem všechny ty dopisy, vždy ve čtvrtek dopo-
ledne, přečetl paní Talichové, tehdy už nevidomé 
a imobilní. Při nich jakoby znovu prožívala šťastné 
chvíle svého života. Z toho vzniklo přátelství, které 
se přeneslo i na paní Vítu Dejmalovou.  

Paní doktorka mi pomáhala odkrývat další tali-
chovské dokumenty. A také ona přede mnou nejed-
nou vyslovila myšlenku, jak by bylo potřebné, aby 

Paní doktorka Víta Dejmalová byla vzácnou ženou,
vzpomínal na dceru dirigenta Václava Talicha ve svém smutečním projevu hudební vědec a publicista PhDr. Milan Kuna 

š
edesátičlenný smíšený pěvecký sbor Con-
certkoor z Rijswijku pod vedením dirigenta 
Daniela Salberta vystoupí v pátek 11. září 
v 19:30 v sále České pojišťovny v Berouně. 

Doprovázet ho bude pětadvacetičlenný orchestr, 
složený z předních českých umělců. K návštěvě 
toho zajímavého koncertu, který je součástí oslav 
20. výročí podepsání smlouvy o partnerství mezi 
Rijswijkem a Berounem, zveme všechny milovníky 
vážné hudby a také příznivce tohoto berounského 
partnerského města. 

Na programu bude část oratoria Roční ob-
dobí od Josepha Haydna a Korunovační mše od 
Wolfganga Amadea Mozarta. Vzhledem k velikosti 
sboru a doprovodného orchestru půjde o největší 
hudební těleso, které kdy v sále České pojišťovny 
vystupovalo, a zřejmě ani v budoucnosti nebude 
tento rekord překonán. Z tohoto důvodu bude nut-
no provést i některé prostorové úpravy tak, aby 
bylo možno koncert v tomto rozsahu uskutečnit.

Nenechte si ujít tuto výjimečnou událost. Vstup 
na koncert je bezplatný.  (red)

Nebyli přece z Výbrnice!

J
e tomu již 14 let, co zemřel český 
spisovatel a scenárista, bytostný 
vypravěč v psaném i mluveném 
projevu František Nepil. Možná se 

vám také vryly do paměti Nepilovy fejeto-
ny v Československém rozhlase „Dobré 
a ještě lepší jitro“, které nezaměnitelně 

interpretoval. Letos by se František Nepil 
dožil osmdesáti let. A tak jsme u příležitosti 

jeho nedožitého jubilea zařadili vzpomínku 
dlouholetého dirigenta berounského Slavoše 

MUDr. Vladimíra Lemona z kni-
hy Jak jsem potkal 

Františka Nepila. 

S Františkem Nepilem jsme rodáci. Oba 
z Hýskova, já jen o pár let starší. S jeho starším 
bratrem Slávou jsem chodil v Hýskově do jedné 
třídy a docela jsme sedávali v téže lavici. To bylo 
v době, kdy Nepilovi žili ve Výbrnici. Výbrnice je 
nádherné údolí v Křivoklátských lesích s poto-
kem téhož jména, který ústí do Berounky proti 
Strádonicím, tedy mezi Nižborem a Hýskovem. 
Otec chlapců byl ve Výbrnici správcem skaut-
ské srubové rezervace. Sami obývali velký srub 
kousek pod rezervací, kde díky paní Nepilové 
návštěvníci Výbrnice, což bylo samozřejmě jen 
v létě, nacházeli vždy příjemné občerstvení. 
Bože, co jsem se tam jako malý kluk, po ranním 
houbaření, nachodil na vynikající domácí chléb 
s máslem a pohárem mléka. Panečku, to bývala 
snídaně!

Ve třicátých letech rodiny trávily nedělní 
odpoledne procházkami. Výbrnice byla častým 
cílem procházkářů a tedy i s občerstvením u Ne-
pilů. Tehdy dvouletého Františka choval na klíně 

na lavici před srubem i Karel Čapek. František na 
to často vzpomínal se slovy, že „byl pochovaný“. 
Jsem přesvědčen, že kromě zděděného rodin-
ného vkladu se právě život ve Výbrnici, v tom 
nádherném údolí plném zeleně a květů kolem 
potoka, mezi vysokými zalesněnými stráněmi, 
příznivě obrážel ve Františkově duši.

Léta plynula a z Františka se stal uznávaný 
spisovatel, přesto ale do rodného kraje za přáteli 
vždy rád docházel. Večery u Budínských v Hýs-
kově, které mohly bez nadsázky připomínat staré 
pražské literární a hudební salony, a kde Nepilovi 
nikdy nechyběli a všichni se na ně vždy těšili, 
byly právě místem, kam se František vždy rád 
vracel. Tak, jak je František Nepil znám svým 
dílem jako vynikající vypravěč, tak vyprávíval 
i u Budínských. Vesele i vážně, většinou úsměv-
ně. A když se usmíval, usmíval se mu hlas i očíč-
ka za brýlemi. Nikdo by nevěřil, kolika něžnými 
povídánkami nám všem uměl zkrášlit večer!

Jednou, to přišel i jeho bratr Sláva, jsme 

si sedli tak ve třech na chvíli kousek stranou 
a zavzpomínali jsme si na klukovská léta a na 
Výbrnici. František jen poslouchal. Vyvstala mi 
vzpomínka, jak jsme se jednou se Slávou proplé-
tali hustou strání nad rezervací. Asi jsme se cítili 
býti Indiány. Protože byly Velikonoce, sice ten rok 
velmi brzy, jaro se ještě pořádně ani neprobudilo, 
byla rezervace plná malých skautíků. Ve stráni, 
v tom hlubokém výbrnickém tichu, jsme jim ro-
zuměli každé slovo. A já do toho hlasitě zakukal! 
Sláva hned po mně ještě přidal „k potoku“ - tedy 
kukuku. Dole pod námi vybuchl jásot a klukovské 
předhánění, kdo kukačku uslyšel dříve. My se 
nemohli smíchy udržet,  ale neprozradili jsme se, 
že nepochopili, že na kukačku bylo ještě brzy, že 
v tu dobu byla ještě bůhví kde.

 „To ale nebylo od vás hezký, že jste se jim 
smáli,“ povídá na to František. Oči  se mu s mrk-
nutím pousmály a dodal: „Jak to ti kluci měli vě-
dět, že to ještě nemůže být kukačka, když byli 
z Prahy a ne z Výbrnice!“  (sou)

Na jednom pódiu vystoupí najednou 85 umělců

V
 rámci podzimních hrnčířských trhů 
bude v Muzeu Českého krasu v Berou-
ně k vidění výstava užitých a užitně-
dekoračních porcelánových předmětů 

Radky Linhartové, renomované designérky v ob-
lasti práce s porcelánem. Autorka (na snímku) 
je již několik let pravidelnou a u veřejnosti velmi 
oblíbenou účastnicí hrnčířských trhů a držitelkou 
ocenění Zlatá brána, které v roce 2007 získala za  
mimořádnou, uměleckou, řemeslnou a tvůrčí úro-
veň díla a za celkové pojetí stánku. Na poli umě-
lecko-ideovém ji výrazně ovlivnil kubismus a art 
deco, ovšem ráda se inspiruje i vlivy jiných kultur, 
které oba výše zmíněné směry obohacují. 

Ve výstavní síni Konírna ve dvoře muzea bude 
svou tvorbu prezentovat pod názvem Poletování 

v čase ještě berounská keramička Květa Makov-
ská. Autorka základní tvary vytváří na hrnčířském 
kruhu a na konci celého uměleckého procesu jsou 
pak variace květinových, fi gurálních nebo zvíře-
cích plastik, které rozhodně stojí za to vidět. 

Malá porce porcelánu a Poletování v čase
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 Pocházíš z vesničky Vojkovice u Karlových 
Varů, ale většinu života jsi prožil v Loděnici. Kde 
se cítíš být doma?
Je pravda, že ve Vojkovicích jsem se narodil, 

stejně jako moje máma, ale vzpomínky na mé ro-
diště nejsou úplně příjemné. Než Němci v roce 
1938 zabrali Sudety, chodil jsem tam do první 
a druhé třídy do malé české školičky. Pak jsme 
byli odsunuti a máma, ač byla Němka, se rozhod-
la následovat svého muže do Loděnice, kde jako 
železničář pocházející ze Slaného dostal místo ná-
kladního pokladníka.

Rád vzpomínám na vesničku Hvězda u Slané-
ho, kam jsem každý rok jezdil k babičce na prázd-
niny. Bylo to takové venkovské útočiště. Největší 
vztah mám ale k Loděnici, kde žiju od svých sedmi 
let. Už to sice dávno není ta idylická vesnička, ale 
jsou tu lesy a rostou tu houby, a to mi ke spokoje-
nosti stačí. 
 Chodil jsi v Berouně a později v Kladně do 

školy pro děti ze smíšených rodin. V čem se 
lišila od běžné školy?
Vyučovacím jazykem byla němčina, i když 

učitelé s námi mluvili i česky. Systém výuky byl 
ale stejný jako jinde. Později, ve škole v Kladně, 
už to tak příjemné nebylo. Na rozdíl od berounské 
školy se zde nejen vyučovalo, ale i mluvilo němec-
ky. Bydlel jsem v domově mládeže a domů jezdil 
jenom na neděli. V říjnu 1944 jsem ze školy utekl 
s loděnickými havíři v nákladním vlaku po kladen-
sko - nučické dráze, takže mně vlastně chyběl je-
den rok školní docházky. 
 Na tu dobu asi nevzpomínáš moc rád...

To máš pravdu. Situace okolo Loděnice na po-
čátku května 1945 byla opravdu ošklivá.

Při masakru u lesíka na Vráži zahynulo tehdy 
devatenáct civilních osob německé národnosti je-
nom proto, aby nevyšla najevo udavačská minulost 
některého z jejich katů. To lze jen těžko vymazat 
z paměti. Kdybych býval v té době nedostal záškrt, 
málem jsem zahynul já i máma, která byla interve-
nována s ostatními Němci. Ale doktor Bürger, zná-
mý našeho táty, ji nechal propustit, aby mě mohla 
ošetřovat. Mezitím zdivočelí loděničtí rabijáti a uda-
vači nechali Němce postřílet. 

Po pětačtyřicátém jsem pak měl problémy 
s učiteli. Paní učitelka Meteláková mě vyvolávala 
se slovy, ty esesáku, pojď nám také něco říct. Když 
mi pak ale dávala vysvědčení, tak se mi omlouvala, 
že byla tak trochu stržena dobou. 
 Co ovlivnilo tvé rozhodnutí studovat grafi ckou 

školu?
Od dětství jsem rád kreslil, ostatně k tomu tak 

trochu přispěl již zmíněný záškrt. Ležel jsem v po-

steli, táta mi kupoval časopis Mladý hlasatel a já 
jsem z něj obkresloval obrázky. V Loděnicích jsem 
později dokonce založil i klub Mladého hlasatele. 
Po válce jsem udělal zkoušky na grafi ckou školu 
a pokračoval pak studiem na akademii výtvarných 
umění.
 Na studiích ses potkal s řadou osobností, 

například s držitelem fi lmového Oskara 
Theodorem Pištěkem, který na-
vrhoval kostýmy k fi lmu Amadeus, 
nebo Milošem  Formanem, 
rovněž držitelem prestižního 
ocenění. Pamatuješ si na 
ně?
Konkrétně s Theodorem 

Pištěkem, s nímž jsem cho-
dil na grafi ckou školu, mám 
takový zážitek. Tenkrát jsme 
všichni nosili štruksové 
kalhoty a nikdo z nás ještě 
neznal džíny. On už v roce 
1952 jako kluk z bohaté rodi-
ny a syn známého herce měl 
kontakty na západ. Když při-
šel poprvé v džínách do školy, 
koukali jsme na něj s otevřenou 
pusou. 

S Milošem Formanem jsme 
zase byli soupeři ve sportu. Oba 
jsme hráli basket za umělecké školy, 
já za AVU a on za AMU. Fandit chodi-
la třeba Jana Brejchová. Pamatuji si, jak 
Miloš burcoval tým k ještě lepším výkonům, 
byl velmi usilovný, ostatně jako ve všem. Stýkal 
jsem se také s řadou muzikantů z Filharmonie, 
a když jsem je pak viděl v televizi, tak jsem říkal, 
to jsou kluci, s nimiž jsem chodil na pivo. Je to 
zvláštní, ale příjemný pocit, když je oceněn člověk, 
kterého znáš.
 Nebylo ti to líto? Tvým spolužákům tleskala při 

vyhlašování cen Americké fi lmové akademie 
celá plejáda slavných holywoodských herců 
a ty jsi skončil v uvozovkách jen jako učitel 
v lidušce...
Tak to víš, že mi to bylo trochu líto. Já jsem se 

sice tvářil hrdě, ale ve skrytu duše jsem si říkal, 
proč jsem se také nesnažil ve svém oboru prosadit. 
Ale já byl venkovský kluk, který se nikam nehrnul. 
Trochu mě zabrzdil i ten pětačtyřicátý rok, kdy jsem 
ztratil hodně sebevědomí a také můj ostych mně 
nedovolil se někam drát. 

Já jsem měl ale také poslání, i když to nebyla 
zrovna kariéra slavného českého malíře. Lidové 
školy v padesátých letech ještě nebyly, takže jsem 

učil malování nejprve v měšťance a později jsem 
v rámci tehdejší berounské hudební školy založil 
výtvarný obor. Také jsem chodil učit děti malovat 
do školek. 
 Nepřemýšlel jsi někdy, že by ses malováním 

živil?
Nejhorší na tom je, že když se začneš malová-

ním živit, musíš brát každou práci, která se ti nabízí, 
i když ti zrovna dvakrát nevoní. Proto jsem šel učit. 
Bavilo mě to, i když to byla do určité míry i moje 
pohodlnost. 

Jeden čas jsem v berounském kulturním stře-
disku pomáhal dělat obří plakáty, takové ty pěsti, 
kladiva  a srpy. Napnuli jsme do rámu karton, ně-
kdy i plátno a malovali. O tom, jak to bylo zábavné, 
svědčí i jedna fotografi e, na níž mě kolegové za-
chytili, jak jsem u práce usnul.  
 Ale maloval jsi přece své kamarády Jaroslava 

Goldmana, Jiřího Kahouna i Jiřího Kreissla 
a dalo by se říct, že dobře...

Odjakživa jsem maloval raději obličeje, portré-
ty mám rád. Na krajiny jsem nikdy moc nebyl, ani 
na komiksy, které byly v padesátých a šedesátých 
letech velmi populární. Ale na Akademii jsem mu-
sel kreslit akty podle skutečných předloh, a to mě 
tenkrát moc nebavilo. 

V šedesátých letech byly ale portréty mých 
kamarádů posledními pracemi, které jsem ještě 
maloval na plátno. Od té doby jsem nevzal štětec 
do ruky, najednou mě to přestalo bavit.
 To je už bezmála čtyřicet let. To ti malování 

nechybí?
Našel jsem jiné pole působnosti, které je tak 

široké, že mám možnost se realizovat jinde. Začal 
jsem dělat hlavně miniatury, věnoval se dokumen-
taristice a koncem devadesátých let jsem objevil 
pro svou tvorbu počítač a začal dělat xerogramy 

a com-mixy. Vlastně jsem rozkrájel fotku na kousky 
a z nich pak skládal různé obrázky. Někdy jsem 
do své naskenované kresby použil oko, jindy ucho 
nebo oči. Bavilo mě na tom, že z toho vždy vylezlo 
něco naprosto neočekávaného.
 Nemrzí tě, že ani za šestnáct let ve funkci 

starosty se ti nepodařilo zabránit chátrání 
loděnického zámečku, který kdysi patřil k domi-
nantám obce? 
Mrzí a hodně. Záchranu zámečku jsem si vzal 

jako soukromý úkol. Dokonce jsem navázal kontak-
ty se správou vinic na Znojemsku a nakontaktoval 
je na nové majitele, protože pěstování vinné révy 
k obci vždy patřilo. Natočil jsem za tímto účelem 
i propagační cédéčko, jak společně s novým ma-
jitelem chodíme po zámku a on názorně ukazuje, 
kde co bude, až zámek opraví. 

Věřil jsem každému zájemci o koupi, který přišel 
s nějakým plánem. Myšlenku na záchranu zámeč-
ku jsem neopustil ani poté, co jsem před třemi lety 
pověsil starostování na hřebík. Už tomu ale pomalu 
sám přestávám věřit. Na zámku bydlí bezdomovci, 
okna jsou vytlučená a objekt stále víc chátrá.
 Co tě na tom zámku tak fascinuje?

Je to tak trochu moje srdeční záležitost. 
Na zámku byly dříve byty, které spravoval 

místní národní výbor, dole byly dvě třídy 
obecní školy, kam jsem chodil ještě já 

do čtvrté třídy. Táta tam v době, kdy 
jsme bydleli u nádraží, pracoval 
v dozrávárně ovoce, a já mu cho-
dil pomáhat. 

Když jsem se prvně ože-
nil, dostal jsem od obce jednu 
místnost, kde jsem měl ateliér, 
v němž jsem později bydlel. 
Narodila se mně tu dcera 
Zuzana. Pak došlo k restituci, 
zámek se vrátil původním ma-
jitelům a ti ho prodali dál a ti 
zas dál. Ve skutečnosti se ale 

nic nezměnilo. 
 Ve své literární prvotině 

Obec na zemské stezce jsi ce-
lou jednu kapitolu věnoval právě 

loděnickému zámečku.  Nebyla to 
tak trochu kompenzace za to, že se 

ti nepodařilo dosáhnout opravy tohoto 
historického objektu?

    To určitě ne. V té době, kdy jsem 
knihu psal, byla ještě velká naděje, že se zá-

mek podaří opravit. Navíc kniha vznikala v delším 
časovém horizontu. Celou historii jsem měl na lís-

tečcích, dávno předtím, než kniha v roce 2004 vy-
šla. Měl jsem štěstí, že jsem na obecní půdě našel 
několik beden starých fotek, které jsem do knihy 
použil. Mezi řádky je v ní ukrytý kus mého života.
 Co se vlastně přihodilo, že jsi začal psát?

Za to může fürstenberský archivář Jan König, 
který dlouhý čas působil v berounském muzeu. Ten 
mě přivedl k historii. Dokázal hodiny vyprávět tře-
ba o rodu Habsburků, kteří mě odjakživa zajímali, 
i když ve školních dějinách byli prezentováni jako 
utlačovatelé. Chtěl jsem je očistit a toto předsevze-
tí jsem si v  knize Obec na zemské stezce splnil. 
V jedné z kapitol se snažím dokázat, že korunní 
princ Rudolf Habsburský, který také pobýval v roce 
1880 na loděnickém zámku na pozvání majitele 
Antonína Cífky, nebyl jen holkař, ale i vynikající orni-
tolog. Dal jména novým druhům ptáků, které objevil 
v Egyptě a deltě Dunaje. Je auto-
rem celé jedné kapitoly o Luňáko-

vi hnědém v Brehmově Životě zvířat.
 Majitel loděnického zámečku Antonín Cífka byl 

vlastně hybatelem života v obci a zasloužil se 
o její průmyslový rozvoj...
Byl velmi společenský a podnikavý. On a jeho 

bratr Jindřich dokázali využít nerostného potenciálu, 
který zdejší krajina nabízela, zejména bohatá nale-
ziště vápence a železné rudy a také skutečnosti, že 
tudy vedla na svou dobu moderní říšská silnice. 

V parku u zámecké zahrady pak vybudoval 
první antukový kurt v českých zemích, na kterém 
se v roce 1896 jeho dcera Milada stala první te-
nisovou mistryní Království koruny české. Takže 
vlastně historie českého tenisu má svůj počátek 
v Loděnici. 
 Právě po Cífkově dceři Miladě je, jestli se 

nepletu, pojmenován salonek v loděnickém 
Společenském klubu, u jehož zrodu jsi jako 
starosta stál. Z tvého vyprávění mám pocit, že 
ta žena měla na tebe přímo magický vliv?
Byla to velmi krásná žena. Její miniportrét mi 

dodneška visí v obýváku na zdi, nikdy se pohle-
du na ni dost nenabažím. Ve Společenském klubu 
jsem pak nechal udělat velkou portrétní fotografi i 
Milady Cífkové v životní velikosti, která celému pro-
storu dominuje, a po níž je společenský salonek 
pojmenován. 
 Nedávno jsi vydal knihu povídek Pihoun od 

Slavoše. Při čtení jsem měla pocit, jakoby mně 
příběhy vyprávěl někdo u piva. Nebylo to trochu 
riskantní použít hovorový jazyk v beletristické 
prvotině?
Asi ano, ale řekl jsem si, proč bych se měl sty-

lizovat do role někoho, kým nejsem. Mně ta spisov-
ná řeč nejde z pusy. Moje babička mluvila velmi 
zvláštně, tak jsem jí následoval. Honza Velíšek v roli 
korektora se do toho krásně vpravil a opravoval mi 
text pouze po mluvnické stránce, hovorový jazyk 
ponechal. Čtenáři knihu přijali a já to teď dávám 
k lepšímu, že je to takové moje know how. 
 Pihoun od Slavoše je tvojí autobiografi í?

Je to takový mix vyprávění pana Königa a mých 
zážitků od babičky z Hvězdy. Vyprávění jsem pře-
sunul záměrně do dvacátých let, což byla poměrně 
klidná a nekonfl iktní doba. 
 Na knize jsi spolupracoval s jedním ze svých 

žáků, Kameelem Machartem. Jak na tu práci 
vzpomínáš?
Velmi rád. Když jsem dokončil rukopis knihy 

a udělal obálku, požádal jsem Kameela, aby mi 
příběhy ilustroval. Několikrát jsme se navštívili, ale 
o svých představách jsem mu toho příliš neřekl. 
Vím, že kreslí bezvadně a má smysl pro karikaturní 
zkratku, a na rozdíl ode mě dokázal spojit výtvarný 
obor s podnikáním, což mně se nikdy nepodařilo. 

Když jsem knihu četl už s Kameelovými ilu-
stracemi, musel jsem se smát, jak tomu dal jiného 
ducha. Jako bych to téma znovu objevil. 
 A chystáš se objevit ještě nějaké jiné téma?

Mám takových zápisků, které bych mohl vydat, 
ale nevím, jestli se k tomu ještě odvážím. Chtěl jsem 
třeba napsat knihu o rodných Vojkovicích, ale ne-
mám rád konfl ikt a zde bych se mu asi nevyhnul. 
Novou zálibu jsem však objevil ve vytváření pohled-
nic včetně rubové strany s originální poštovní znám-
kou a razítkem pošty. Ale když je venku hezky a zač-
nou růst houby, jsem radši v lese než u počítače. 

 Děkuji za rozhovor
Mgr. Jitka Soukupová
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Neměl jsem dost ostré lokty,
říká o své umělecké kariéře akademický malíř a dlouholetý učitel v berounské „zušce“ Karel Paták, který v rozhovoru zavzpomínal 

na spolužáka Theodora Pištěka, krásnou Miladu Cífkovou i na samotnou obec Loděnice, která je kolébkou českého tenisu.

J
eho život je poutavý příběh, který zejména v ranných etapách místy připomíná dramatickou hru. 
Jako dítě z česko-německé rodiny musel spolknout hodně hořkých pilulek a překousnout nejednu 
křivdu. Studoval společně s Milošem Formanem a Theodorem Pištěkem, kteří svou kariéru ověnčili 
sošky Oskarů. On svůj život zasvětil mediálně neviditelné výtvarné práci s dětmi. „Neměl jsem dost 

ostré lokty a neuměl se prosadit,“ říká Karel Paták a při otázce, zda toho lituje, se jen nostalgicky zasní. 
„A víš, že ani ne. Jsou jiné věci, které se neměly stát a přesto se staly.  Nejsem na ně pyšný, ale to je život,“ 
konstatuje věcně a naráží při tom na období bouřlivých pitek a tancovaček, kdy spával U Tří korun s pingly 
a v Berouně trávil víc času než doma v Loděnici. 

Osudovým mužem Patákova života byl fürstenberský archivář Jan König, s nímž se setkal při instalaci 
nových sbírek Muzea Českého krasu. I díky němu se akademický malíř nadchl pro dokumentaristiku a na-
konec vydal jak knihu o obci Loděnice, tak i povídky Pihoun od Slavoše, k jejichž napsání ho inspirovalo 
právě archivářovo vyprávění o fungování přepřahacích hospod na trase Beroun - Plzeň, mimo jiné i beroun-
ského zájezdního hostince U města Slavoše.

Je jedním z mála Čechů, kteří nikdy neměli auto a dokonce ani řidičský průkaz. „Vždycky jsem všude 
chodil pěšky, do Berouna i do Prahy jsem se něco nachodil a také toho díky tomu hodně zažil,“ říká se 
šibalským úsměvem otec syna a dvou dcer a starostlivý dědeček svých vnoučat, který ani ve svých osma-
sedmdesáti letech nedokáže jen tak nečinně užívat důchodu. 

B
eroun – moderní královské město. V tomto sloganu se 
skrývá hodnota současného města, které na základech 
historických tradic nabízí příjemnou současnost. Jak 
pro své obyvatele, tak pro všechny své návštěvníky. 

Ale vezměme to postupně.

Pýchou města je hradební opevnění

Na počátku bylo za vlády Přemysla Otakara II. na křižovatce 
tradičních obchodních cest nedaleko hradů Karlštejn, Žebrák, 
Točník, Nižbor a Křivoklát založeno královské město Beroun. 
Město obehnané hradbami se třiceti sedmi baštami a čtyřmi hlav-
ními branami, proslulé svým hrnčířstvím a keramikou, s výhodnou 
polohou na řece Berounce, v blízkosti křivoklátských a karlštejn-
ských lesů s hojností zvěře, uprostřed Českého krasu.

Na shodných základech, na jakýchsi otiscích minulosti, stojí 
ale i jeho dnešní úspěch. Ten je dán především výhodnou polo-
hou města, které leží na evropské dopravní tepně – na dálnici 
i železnici Praha – Norimberk, nedaleko od hlavního města a od 
současného spojení se světem – ruzyňského letiště. Blízkost 
řady kulturních památek – hradů a zámků – láká svojí atraktivitou 
množství domácích i zahraničních turistů. Na bázi turistického ru-
chu pak vznikla síť řady ubytovacích i stravovacích zařízení. 

K nejcennějším a nejnavštěvovanějším místům patří be-
zesporu historické centrum města. Historii připomíná unikátní 
hradební systém se dvěma dochovanými branami – symboly 

města. Uvnitř hradebního systému s takřka celým zachovalým 
půdorysem původního opevnění ve čtverci o straně 300 m byla 
obnovena tradice hrnčířů vycházející z nálezů původní beroun-
ské keramiky. Každoročně se zde pořádají jarní a podzimní kera-
mické trhy jako základ řady dalších kulturních akcí, vycházejících 
z místní historie. 

Atraktivní adresa v blízkosti Prahy

Blízkost dvou chráněných krajinných oblastí nabízí širokou 
škálu sportovních aktivit a trávení volného času při relaxaci v pří-
rodě. Medvědi z úspěšného televizního večerníčku v medvědáriu 
na Městské hoře dnes působí jako turistická atrakce, mohli by 
však působit i jako připomínka dřívější hojnosti zvěře v okolních 
lesích. A samozřejmě maximální zázemí pro dnešní příjemný ži-
vot se spektrem všech běžných služeb obchodů, kultury i sportu, 
v poslední době i s nabídkou nového aquaparku, golfového hřiš-
tě, cyklostezek podél Berounky a Litavky a řady dalších sportov-
ních areálů. I proto je dnes Beroun atraktivní adresou s jedněmi 
z nejvyšších cen nájmů a nemovitostí v rámci celé České repub-
liky. Zájem investorů přináší novou výstavbu ve starých i nových 
lokalitách, na druhé straně ovšem i starost se zajištěním všech 
požadovaných služeb a potřebné infrastruktury. 

Historické domy na náměstí měly nahradit 
paneláky

Ale vůbec tomu tak být nemuselo. Scházelo málo a Beroun by 
dnes vypadal jinak! Doba nedávno minulá nepřála zachovávání 
historických tradic. Nepřála zakotvení občanů ve svých jedineč-
ných sídlech. Snažila se o odlidštění a unifi kaci životů dotaženou 
někdy až do absurdních extrémů. A Beroun mohl být ukázkovým 
dílem těchto plánovačů budoucího nového a lepšího života. Na 
územním plánu z roku 1976 je možno vidět, jak snadno a necitlivě 
se na papíře tvořilo nové město. V té době se v televizi promítal 
normalizační seriál Muž na Radnici. Z větší části byl natáčen v Be-
rouně a názorně popisoval tento politický, kulturní i generační střet. 
Ale my v Berouně jsme ho prožívali na vlastní kůži. Postupně mizel 
jeden historický objekt za druhým. Středověké uličky nahrazovaly 
plochy zbořenišť a bagry se zastavily v roce 1989 na hraně cen-
trálního historického náměstí. K demolici byla určena i polovina 
náměstí a většina objektů v jeho těsné blízkosti. Všude měly vyrůst 

typové panelové domy, školy a školky, obchody a hlavně široké uli-
ce prorážející si nový směr po staletí budovanou strukturou města. 
Zbytek města působil v té době snad ještě šeději a zašleji než vět-
šina měst v Československu. Mohly za to cementárny a železárny, 
dusící tehdy svými neregulovanými zplodinami berounskou kotlinu 
a vytvářející tak jedno z nejhorších klimat v republice.

V bývalých Hrdlořezích vyrostla moderní čtvr

Ale posuňme se nyní za pomyslnou čáru roku 1989, stěžejní-
ho pro Beroun nejen z hlediska života všech občanů, ale i z hle-
diska budoucího vzhledu a rozvoje města. Demolice se zastavily 
doslova „za pět minut dvanáct“. A občané byli postaveni před 
unikátní úkol. Nejen opravit všechny objekty, které vůbec ještě 
k opravě zůstaly, ale i dostavit a doplnit plochy prázdné. A že jich 
bylo v centru dost! Jen plocha bývalé Havlíčkovy ulice v těsné 
blízkosti centra pojala posléze takřka padesát nových domků. Byl 
to zároveň úkol, jak zachovat historii místa, ale ne jako neživý 
artefakt, nýbrž jako živý prvek organismu moderního města, který 
za sebou nechává soudobou stopu doby svého vzniku. Jednou 
z podmínek nové zástavby proto byl požadavek zřízení bytových 

jednotek v patře či podkroví. Tím se skutečně podařilo zvýšit po-
čet trvale bydlících v této oblasti a nedošlo tak k častému úkazu, 
kterým je „vylidňování“ center měst. Podobný problém se řešil 
i s dopravou v centru. Na počátku devadesátých let prosazova-
ná myšlenka tzv. „pěší zóny“ postupně ustoupila právě z obavy 
z „vylidnění“ centra kompromisní variantě s vjezdy motorových 
vozidel, s odstupňovaným parkovným a s odstavnými parkovišti 
mimo historické centrum. 

Samostatnou kapitolou pak byla již výše zmíněná Havlíčkova 
ulice. Demolicí zde byla postižena v podstatě celá bývalá čtvrť 
města mezi jižní stranou náměstí a hradbami – tzv. Hrdlořezy. Po 
ne zcela úspěšných pokusech o prodeje jednotlivých pozemků 
a individuální výstavbu na nich byla posléze korunována úspě-

chem až snaha o komplexní vyřešení celého prostoru. Na konci 
devadesátých let byla takřka celá tato oblast zastavěna jako po-
moc partnerského města Rijswijk z Holandska a jejich developer-
ské fi rmy Bouwfonds. Provozovnu v přízemí a bytovou jednotku 
v patře si zde tehdy najednou pořídilo třicet pět vlastníků.

Obnova historického centra si vyžádala přes 
500 milionů korun

Postupně se podařila z různých zdrojů opravit řada historic-
kých i památkově chráněných objektů. Ať už soukromých, fi rem-
ních či státních, krajských nebo obecních. Jako příklad lze uvést 
rekonstrukci k hradbám přiléhajícího objektu bývalé konírny. Ob-
jekt, původně navržený k demolici, byl zachován a stylově opra-
ven až po nalezení jeho nového využití. Totální rekonstrukcí prošla 
i budova radnice z roku 1903 včetně sousedního objektu. Část 

dvorního traktu byla nově dostavěna tak, že uzavřené atrium zde 
tvoří klidovou zónu s odlesky historických prvků v prosklených 
stěnách. Postupnou opravou prošly i obě městské brány a spolu 
s částečnými dostavbami i hradební systém. Prstenec oprave-
ných hradeb či jejich maket se vine okolo celého centra, ať už 
jako součást městských parků, soukromých zahrad či jako měst-
ská dominanta nebo součást objektů k nim kdysi přistavěných.

Zajímavostí rekonstrukce památkově chráněné Duslovy vily 
bylo její fi nancování. Z větší části bylo realizováno soukromým 

investorem, který si tím předplatil dlouhodobý pronájem. Objekt, 
kde je nyní v přízemí městská galerie a v patře kanceláře společ-
nosti Tipsport, tak mohl i nadále zůstat v majetku města bez jeho 
zásadních fi nančních nákladů. Právě zde se snad nejvíce uká-
zala schopnost sladit požadavky a potřeby jednotlivých majitelů, 
investorů a památkářů. Pomyslnou „třešničkou na dortu“ potom 

byla dlouho připravovaná oprava hlavního náměstí jako centra 
městské památkové zóny. Nerozhodnost politických reprezentací 
vyřešila povodeň v roce 2002 a nutnost odstranit její katastro-
fální následky. Téměř dva metry rozvodněné Berounky na ploše 
náměstí vykonaly své – obrovské kaverny pod komunikacemi, 
podemleté sloupy veřejného osvětlení, odumřelé stromy a poško-
zené sítě rozvodů. Bylo třeba přistoupit k opravě. A ta se tehdy 
spojila s původním požadavkem zlidštění náměstí, se změnou 
asfaltových prvomájových shromažďovacích ploch a průmys-
lových stožárů veřejného osvětlení za skutečné  centrum života 
města. Pochozí plochy dostaly lidský rozměr a byly vydlážděny 
kamennou dlažbou. Do středu jedné z nich se navrátila kašna 
se sochou sv. Jana Nepomuckého. Ta musela náměstí opustit 

v době protihabsburských nálad po roce 1918. Byly opraveny 
veškeré sítě, zasazeny nové stromy a osazeny prvky stylového 
mobiliáře i svítilen veřejného osvětlení. Bylo nakoupeno slavnost-
ní vánoční osvětlení a dřevěné stánky pro městské akce. A do 
příjemných prostor náměstí se skutečně vrátil i společenský život. 
Kromě tradičních keramických trhů nově i velikonoční a vánoč-
ní trhy, adventní i jiné koncerty, multikulturní i sportovní akce až 
po obyčejná každodenní setkávání berounských občanů. Spolu 
s dokončením oprav okolních ulic tím byla uzavřena jedna etapa 
obnovy historického centra – městské památkové zóny. 

Počet obyvatel se do budoucna může zvýšit 
o několik tisíc

Nyní v Berouně zbývá pouze několik dostaveb volných po-
zemků. Doufejme, že objekty na nich rea lizované se stopou dnešní 

architektury budou na úrovni 21. století jako například dvě novo-
stavby v blízkosti Duslovy vily, nová lávka, která svým jemným ob-
loukem citlivě propojuje městskou památkovou zónu s protilehlým 
břehem Berounky či několik „architektonických bonbónků“ v části 

rozšiřujícího se panelového sídliště i mezi standardní zástavbou 
rodinných domků, pro kterou se i v Berouně vžilo obligátní pojme-
nování „Beverly Hills“.  

Čilý realitní i stavební ruch však probíhá i v těsné blízkosti 
památkové zóny. Opuštěný areál pivovaru na břehu Berounky 
se brzy stane novým bydlištěm pro takřka 150 rodin v nové re-

zidenční čtvrti. O ulici dál se připravuje výstavba 660 bytových 
jednotek v bytových domech v areálu bývalých kasáren. Další 
nové bytové komplexy se připravují na západním okraji města. 
V současnosti má město Beroun 18 250 obyvatel a připravované 
projekty na 2 500 bytových jednotek. Je tedy možné, že v násle-
dujících letech v Berouně vzroste počet obyvatel o několik tisíc. 
Ti všichni ale budou potřebovat parkovací místa, komunikace pro 
dopravu do zaměstnání, školky a školy pro své děti, hřiště a další 
zařízení pro trávení volného času, ale i více míst pro seniory a ne-
mocné. Úkolem vedení města je postarat se do budoucna, aby 
byl Beroun i nadále atraktivní lokalitou. Aby se i někdy v budouc-
nu mohl opakovat výsledek ankety Lidových novin z února 2008: 
„Kde se v Česku žije nejlépe“ – v Berouně.

Tím se kruh historie města Berouna prozatím uzavírá. Ve 
shrnutí jsem prošel některými body jeho minulosti, abych ukázal, 
v čem tkví jeho dnešní síla. Je to v kombinaci uvedených faktů, 
které vycházejí z historických skutečností, staví na základech 
kulturního dědictví našich předků a jsou akceptovány a rozvíjeny 
současnou generací. Jinak by se dnes Beroun totiž nemohl na-
zývat opravdovým moderním královským městem – tou skutečně 
dobrou adresou pro současný i budoucí život. 

 Ing. Tomáš Havel

Beroun — moderní královské město
Jak vývoj historického města na Berounce vidí berounský patriot a místostarosta Tomáš Havel

Na portrét spisovatele Jiřího Ka-

houna, který vydal i na pohlednici, 

je Karel Paták asi nejvíce pyšný: 

„Snažil jsem se do obrazu vložit 

jeho životní trauma ze ztráty rodné 

vesničky, kterou zatopila voda Or-

lické přehrady,“ říká. 

Název xerogram a com-mix vymyslel Karel Paták 

pro označení svých v počítači vytvořených obrázků. 
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Proměny města ve dvacátém století (VIII.)
Od pořízení prvních dochovaných snímků města uplynulo jedno a čtvrt století. Pro náš projekt prezentace změn berounských zákoutí jsme pro tento díl vybrali místa, která se v posledním roce výrazně proměnila, respektive v nich probíhala intenzívní stavební činnost. 

Snad budou pohledy do minulého století zajímavé i pro mladší čtenáře a ti dříve narození si s námi jistě rádi zavzpomínají.

1. Dolnohradební ulice
Přesto, že tomu původní snímek nenasvědčuje, pochází z centra okresního města. 

Je na něm zarostlá, zanedbaná a sešlá Dolnohradební ulice v 70. letech 20. stol., krát-
ce před asanací. Vpravo stojí dům čp. 156, který roku 1866 přestavěl a rozšířil Martin 
Dusl, majitel pily, a učinil z něj svou rezidenci do doby, než přesídlil do nově vystavěné 
novorenesanční vily v jeho sousedství. V první polovině 20. století se stal sídlem řady 
státních úřadů, od roku 1936 dokonce obnoveného okresního úřadu, ovšem jen na 
dobu pěti let. Po válce se zde nakupovaly potraviny, později tabák a noviny a také 
léky, než jej koupila sázková společnost Tipsport. Po levé straně je patrný dům čp. 53 
zbořený v rámci asanace. Za první republiky v něm prodával kožešiny Alois Houška, po 
válce, až do tzv. socializace v padesátých letech, zde Karel Bouček šil pánům i dámám 
elegantní kostýmy. Na místě demolice teprve loni začala výstavba nové víceúčelové 
budovy Tipsportu dokončovaná letošního roku.

2. Ulice Karly Machové
Dobový pohled na křížení ulic Karly Machové a Slapské nám v popředí vlevo uka-

zuje někdejší Německou čtvrť, jak se nazývala ve 14. století. Jednotná fronta několika 
spojených budov čp. 197, 48 a 66/II kromě obytných účelů plnila také úlohu sídla hned 
několika živností. Za první republiky i po válce zde vázal knihy Karel Hrách. Vedle jeho 
domu pak v čp. 48 provozoval Alois Sobotka zcela odlišnou živnost. Dlouhou dobu zde 
pod jeho rukama dostávaly v ohnivém žáru podobu nejrůznější různé kovářské výrobky. 
A konečně z vedlejšího domu před válkou každý den vyjížděl s koňským postrojem 
povozník Josef Havel, než jeho živnost převálcovaly nákladní automobily. Za korunou 
mohutné lípy v Hrdlořezech stojí ještě starý chudobinec (nový býval v Hlinkách). Celá 
tato část města se začala bourat v roce 1973 a téměř nic z ní nezbylo. Přežila jen ona 
kovárna, a to z jediného důvodu: používalo ji JZD, a to si vymínilo její zachování. Teprve 
předloni byla zbourána a na jejím místě vyrostl poměrně rozlehlý bytový dům.

3. Štulovna
Pohled na řeku a nábřeží Berounky, kterému se odedávna říkávalo Na Štulovně, 

protože tamní pozemky vlastnil kdysi dávno berounský měšťan Čeněk Štulla. Podle 
pomístního názvu se začal nazývat i hostinec, který vidíme na dobové fotografi i, a který 
se pyšnil kouzelným čp. 1/II. Ještě několik let po válce, než jej „smetla“ socializace živ-
ností, jej provozoval František Brindler. Patřil měšťanskému pivovaru, jenž se nacházel 
pár metrů za hospodou, a ve kterém se vařilo pivo do konce 70. let, poté z něj byla už 
jen stáčírna Plzeňských pivovarů. Bývalo tu velmi živo, pořádali se tu (za války) i řecko-
římské zápasy, řada zahradních slavností, zejména v horkém létě. Hostinec nakonec 
padl při asanaci. Pivovar sice vydržel o něco déle, až do roku 1997 se tu stáčelo pivo. 
Poté chátral až do roku 2007, kdy tu společnost Harmonie Group, a.s. zahájila výstavbu 
nové obytné čtvrti Nábřeží s šestipatrovou administrativní budovou, kterou se do dneš-
ního dne podařilo z velké části dokončit.

4. Veselá
Jsme na Závodí, kousek pod vrcholem kopce Veselá, na kterém stával statek patří-

cí městu;  poprvé se v pramenech připomíná roku 1407. V dalších staletích často měnil 
majitele. V roce 1853 se tu narodila Karla Machová, přední propagátorka ženského 
hnutí. Za první republiky se dvůr opět dostal do majetku města a to jej pronajímalo, poz-
ději zde zřídilo nouzové byty. Část polností na fotografi i patřila ke statku, další závod-
ským sedlákům, část pozemků využívala již od roku 1907 okresní ovocnářská školka, 
ze které se ve dvacátých letech vysazovalo ročně 4 – 5 tisíc stromků. Ovšem největší 
část zabrala od roku 1933 armáda, která zde cvičila. Po roce 1948 jí připadl i statek, ke 
kterému později přistavěla prasečinec. V místech na vzdálenější části snímku vlevo pak 
postavila překážkovou dráhu pro vojáky a poté nedaleko autopark. Zchátralý a rozkra-
dený statek padl v roce 2003 a v jeho širokém okolí (na 65 ha) se začalo stavět golfové 
hřiště s řadou obytných budov a hlavní budovou klubu. Poprvé na něm zasvištěly míčky 
v květnu letošního roku.

5. Roh Havlíčkovy a Na Klášteře
Snímek z 80. let minulého století zachycuje bývalou Klášterní čtvrť, pojmenovanou 

podle dominikánského kláštera, jenž na místě dnešního Domu s pečovatelskou službou 
(vpravo) stál až do husitských válek. Na jeho místě vznikla zástavba drobných domků, 
která podlehla asanaci v 70. letech 20. století. Roku 1978 zde archeologové odkryli 
pozůstatky kláštera s rozsáhlým pohřebištěm, které přitahovalo pozornost obyvatel, 
zvláště dětí. Po dokončení průzkumu se začal na místě bývalého kláštera stavět dům 
s pečovatelskou službou, jenž začal sloužit počátkem 80. let. Bez zajímavosti není ani 
objekt nalevo. Původně šlo o měšťanský dům čp. 158, který později sloužil k bytovým 
účelům. Jako jeden z mála unikl asanaci, protože měl rozsáhlý dvůr, který využívaly již 
dlouhá léta Sběrné suroviny. Ty se však počátkem roku 1996 odstěhovaly do nového 
sídla nad autobusovým nádražím. Teprve loňského roku zde začala vyrůstat nová pro-
dejna Elektro Michala Fridvalského. 

6. Plovárna a hřiště na Závodí
 Levobřežní část Závodí u silničního mostu zůstávala po věky nevyužívaná, ma-

ximálně se tu pásly kozy. Ostatně velmi často tento prostor zaplavovala Berounka 
při povodních. Nicméně po pětiletém úsilí se tu v roce 1936 mohlo otevřít městské 
koupaliště (na protější straně řeky již tehdy existovala jednoduchá vojenská plovárna) 
s několika boudami na převlékání. V roce 1938 zde byly vysazeny stromy. Po válce se 
uvažovalo o stavbě nového koupaliště, jež tu vzniklo roku 1957. Od 60. let se prostor 
začal využívat jako kemp. Za mostem je zčásti vidět hřiště, které si tu postavili členové 
komunistické Jednoty proletářské tělovýchovy v letech 1928-1930. Od roku 1946 tu 
hrál SK Závodí, poté krátce Český lev a nakonec hřiště připadlo TJ Cembrit. Zároveň 
jej užívala i 4. základní škola. Černou škváru před několika lety nahradil pěstěný trávník 
a od letošního roku mohou nadšenci s kolečkovými bruslemi využívat také novou in-line 
dráhu kolem hřiště. 

Časový plán oslav

Pátek 11. 9. 2009
17:00 Vernisáž výstavy Berounské 

plenéry v galerii Holandského 
domu

19:30 Koncert pěveckého sboru 
z Rijswijku doprovázený 
orchestrem složeným z předních 
českých umělců v sále České 
pojišťovny v Berouně (více na 
straně 2)

20:00 Probouzení berounského draka 
na hladině Berounky 
v autokempu Na Hrázi

Sobota 12. 9. 2009
8:00 Zahájení Hrnčířských trhů 

Beroun

9:00 Koncert dechové hudby 
BEROUŇAČKA na Husově 
náměstí

10:00 Předání daru městu Beroun od 
partnerského města Rijswijk 
u lípy v ulici Na Klášteře 

10:30 Vernisáž výstavy fotografi í 
studentů FAMU ve Výstavní síni 
Jiřího Jeníčka v Pražské bráně

10:45 Koncert VELKÉHO SWINGOVÉ-
HO ORCHESTRU na Husově 
náměstí

11:00 Berounský drak 2009 – zahájení 
4. ročníku závodu dračích lodí na 
řece Berounce nad jezem 

11:15 Vernisáž výstavy umělců 
z Rijswijku Čtvero ročních období 
v Městské galerii Beroun  

12:30 Vystoupení TANEČNÍHO 
CENTRA R.A.K. Beroun na 
Husově náměstí

13:00 Ofi ciální zahájení místních 

oslav Dnů evropského dědictví 

(European Heritage Days - 

EHD) - fanfáry a Óda na radost
13:30 Křest knihy Malá monografi e 

města Beroun v atriu berounské 
radnice

14:00 Slavnostní vyhlášení vítězů 
soutěže hrnčířů O nejlepší 
zahradní keramiku a udělení 
ocenění Zlatá brána na Husově 
náměstí

14:30 Křest knihy Krajinou Karla IV. 
v atriu berounské radnice

14:45 Vystoupení hudební skupiny 
NO HEROES na Husově náměstí 

16:00 Vystoupení folklórního souboru 
MOTOVIDLO na Husově náměstí

16:45 Odhalení pamětní desky děkana 
J. A. Seydla na budově fary

17:00  Koncert SVATOJAKUBSKÉ 
SCHOLY CANTORUM v kostele 
svatého Jakuba v Berouně

18:00 Ukončení 1. dne Hrnčířských 

trhů Beroun

19:30 Divadelní představení 
Dubrovnická komedie v podání 
souboru HERCI 1. GENERACE 
ve Společenském domě Plzeňka 

Neděle 13. 9. 2009
9:00 Zahájení 2. dne Hrnčířských trhů 

Beroun
9:00 Koncert dechové hudby 

BEROUŇAČKA na Husově 
náměstí

10:45 Vystoupení hudební skupiny COP 
na Husově náměstí

13:00 Vystoupení hudební skupiny 
VLAK NA DOBŘÍŠ na Husově 
náměstí

17:00 Zakončení Hrnčířských trhů 

Beroun a místních oslav Dnů 

evropského dědictví

80. výročí berounské nemocnice

Program oslav na straně 1

Berounské památky
zapsané v Ústředním seznamu nemovitých 

kulturních památek ČR, zpřístupněné ve dnech 
12. a 13. září 2009

V městské památkové zóně

Dolní (Pražská) brána

Horní (Plzeňská) brána

Radnice (čp. 68)

Duslova vila

Městská rozhledna

Děkanský kostel sv. Jakuba

Mimo městskou 
památkovou zónu

Areál hřbitovního kostela
Zvěstování Panny Marie

Areál kaple Bolestné Panny 
Marie Pod Studánkou

PROGRAMPROGRAMPROGRAM
BEROUNSKÝCH OSLAV

DNY EVROPSKÉHO DEDICTVÍ
EUROPEAN HERITAGE DAYS

ˇ

1. Radnice
12. 9. 2009 14:00 – 17:00
13. 9. 2009 9:00 – 12:00  12:30 – 17:00

Během oslav EHD budou mít návštěvníci mož-
nost seznámit se s historickou radniční budovou 
i s novou přístavbou. Ve velké zasedací místnos-
ti si budou moci prohlédnout městskou kroniku 
a nejzajímavější fotografi e z posledního období. 
V obřadní síni bude vystavena městská insignie 
v podobě starostenského řetězu, která se Be-
rouňanům poprvé představila při  oslavách EHD 
v roce 2000. 

2. Pražská brána
12. 9. 2009   10:30 – 12:00 12:30 – 17:00
13. 9. 2009 9:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Pražská brána - Výstavní síň Jiřího Jeníčka se i le-
tos představí  výstavou fotografi í. Od září 2000 
zde pravidelně vystavují své práce studenti praž-
ské FAMU. 
V sobotu 12. 9. v 10:30 se zde uskuteční slav-
nostní vernisáž výstavy fotografi í – Výběr z klau-
zur 2009.

3. Plzeňská brána
12. 9. 2009   9:00 – 17:00
13. 9. 2009   9:00 – 17:00

V prostorách Plzeňské brány čekají návštěvníky 
zajímavé stálé expozice - Strážiště a stavební roz-
voj města, Věžní hodinový stroj a Beroun a jeho 
historická privilegia. Z ochozů brány se otevírá 
zajímavý pohled na historické jádro města

4. Duslova vila
12. 9. 2009   9:00 – 12:00 12:30 – 17:00
13. 9. 2009   9:00 – 12:00 12:30 – 17:00 

Novorenesanční Duslova vila je zapsána v ústřed-
ním seznamu nemovitých památek. V přízemí se 
nachází Městská galerie Beroun. V sobotu v 11:15 
se zde uskuteční vernisáž výstavy umělců z Rij-
swijku s názvem Čtvero ročních období. O historii 
vily a její rekonstrukci podá odborný výklad pra-
covnice galerie.

5. Jenštejnský dům
12. 9. 2009 8:00 –  18:00
13. 9. 2009 9:00 – 17:00

Muzeum Českého krasu v Berouně nabídne v rám-
ci EHD návštěvníkům nejen své stálé expozice, ale 
i právě probíhající aktuální výstavy. V prostorách 
muzea na Husově náměstí si mohou zájemci pro-
hlédnout stálé expozice: Z dějin řemesel města 
Berouna, Pamětní síň Václava Talicha, Pamětní síň 
Jana Preislera, Český kras – osídlení člověkem, 

Berounští měšťané v portrétech 18. a 19. století, 
Živá příroda Českého krasu, Jeskyně a jeskyňáři 
v Českém krasu, Geologicko – paleontologická 
expozice Barrandien a Etnografi cká expozice.  Na 
jarmarku tradičních řemesel, v expozici pod širým 
nebem nazvané Geopark Barrandien, se návštěv-
níci vrátí do časů hrnčířů, kovářů, dráteníků a dal-
ších řemeslníků.
Aktuální výstavy: Zkamenělé poklady berounské-
ho muzea, Malá porce porcelánu – autorská výsta-
va Radky Linhartové a Poletování v čase – autorská 
výstava Květy Makovské. Více na straně 2.

6. Měš anský dům čp. 89
12. 9. 2009 9:00 – 12:00

Návštěvníci si budou moci prohlédnout sklepní 
prostory barokního štítového domu a seznámit se 
s historií tohoto významného privátního památko-
vého objektu. 

7. Děkanský kostel sv. Jakuba 

Většího
12. 9. 2009 9:00 – 12:00  13:00 – 17:00  
13. 9. 2009 13:00 – 17:00

Děkanský kostel sv. Jakuba Většího tvoří jednu 
z hlavních dominant města. V rámci EHD si bu-
dou moci návštěvníci prohlédnout interiér kostela. 
V sobotu 12. 9. v 17:00 hodin se zde uskuteční 
koncert nekrásnějších zpěvů gregoriánského 
chorálu a varhanní improvizace v podání Svato-
jakubské scholy cantorum s varhanním doprovo-
dem Lukáše Petřvalského.

8. Hřbitovní kostel Zvěstování 

Panny Marie (Zábranský)
12. 9. 2009  9:00 – 12:00  13:00 – 17:00
13. 9.2009   9:00 – 12:00  13:00 – 17:00

Významná berounská historická památka otevře 
své brány návštěvníkům v rámci oslav Dnů evrop-
ského dědictví. 

9. Kaple Bolestné Panny Marie
12. 9. 2009   9:00 – 12:00  13:00 – 17:00
13. 9. 2009   9:00 – 12:00  13:00 – 17:00

Kaple Bolestné Panny Marie byla postavena 
u studánky, u níž se v roce 1723 udála řada zá-
zraků a jejíž vodě byla připisována léčebná moc. 
Kapli nechal v roce 1724 postavit berounský 
děkan Jiří Procházka de Lauro. K prameni se zá-
zračnou vodou se často konala procesí věřících 
zblízka i zdaleka. V roce 1893 byla podle návrhu 
architekta Josefa Mockera přestavěna v novogo-
tickém slohu. Veřejnosti se otevírá jednou ročně 
v rámci oslav Dnů evropského dědictví. 

Státní okresní archiv
12. 9. 2009   9:00 – 17:00
13. 9. 2009   9:00 – 17:00

V budově Státního okresního archivu bude otevře-
na výstava Ve stínu krize. Více na straně 2.

Holandský dům
12. 9. 2009 11:00 – 12:00 12:30 – 17:00
13. 9. 2009   9:00 –  12:00 12:30 – 17:00

Ve výstavní síni Holandského domu proběhne 
v pátek 11. 9. 2009 v 17:00 vernisáž výstavy „Be-
rounské plenéry“

Městská hora - lesopark 

a rozhledna
12. 9. 2009   9:00 – 19:00
13. 9. 2009   9:00 – 19:00

Oblíbeným cílem turistů a rodin s dětmi je beroun-
ský lesopark Městská hora, který vznikl na konci 
19. století péčí berounského okrašlovacího spol-
ku. V letech 1996 – 2000 proběhla celková revi-
talizace lesoparku. Vedle dvou dětských hřišť pro 
různé věkové kategorie zde návštěvníci najdou 
13,6 metrů vysokou rozhlednu z roku 1936, z níž je 
možné vidět město jako na dlani, a medvědárium. 
Lesopark je nejvýznamnější a nejrozsáhlejší sou-
částí přírodní složky kulturního dědictví města. 

Berounské medvědárium
Symbol medvěda má město Beroun ve znaku i na 
svém praporu. V říjnu 2000 si navíc pořídilo také 
medvědy živé. Pro medvědí bratry Matěje, Vojtu 
a Kubu, s nimiž režisér Václav Chaloupek natočil 
úspěšný Večerníček Méďové, vybudovalo na sva-
hu Městské hory medvědárium s třemi ložnicemi, 
přípravnou krmiva a výběhem o rozloze téměř 25 
arů. Medvědí trojčata se narodila 13. ledna 2000 
v Českém Krumlově čtrnáctiletým rodičům Kate-
řině a Vokovi. Medvědárium je přístupno denně 
bez omezení.

XIII. ročník Hrnčířských trhů 

Beroun
12. 9. 2009   8:00 – 18:00
13. 9. 2009   9:00 – 17:00

Na Hrnčířských trzích Beroun, které navazují na 
slavnou tradici středověkého a raně novověkého 
berounského hrnčířství, se představí na dvě stě 
padesát hrnčířů a keramiků z Česka i ze zahra-
ničí. Mediálními partnery třináctého ročníku jsou 
Blesk Hobby, Country rádio, Rádio Impuls, Český 
rozhlas Region, Český rozhlas Regina a časopis 
Keramika a sklo. Více informací na straně 1.

B. Doprovodné akce 
nevázané na konkrétní 
památku

A. Zpřístupněné památky a doprovodné akce vázané na 
konkrétní památky

 Připravil Mgr. Jiří Topinka, Státní okresní archiv Beroun



Postřelení Jana Zukra
projednáno: 18. V. 1556
provinilci: Jan Slinta, berounský měšťan a Jan 
Zukr, bradýřský tovaryš, Beroun
trestný čin: postřelení Jana Zukra, postřelení 
koně, na němž jelo Slintovo „pachole“
rozsudek: narovnání

Z
ukr postřelil neúmyslně koně, Slinta se 
svými známými jej dohonil, udeřil ručnicí 
a bezděčně Zukra postřelil.

Zavraždili rychtáře, 
že jim nenalil
projednáno: 29. VII. – 1. IX. 1625
provinilci: mušketýři pluku hraběte z Lichten-
štejna
trestný čin: vražda 

M
ušketýři přitáhli do Berouna pod ve-
dením neznámého kapitána 11. VII. 
1625. Ve tři hodiny v noci přišel 
kapitán s některými vojáky na víno 

do domu Viléma Lupuse z Vlčí hory, císařského 
rychtáře v Berouně. Ten jim údajně nechtěl nalít 
a v hádce byl zabit. Druhý den ráno vojáci odtáhli. 
Měšťané nevědí žádné podrobnosti a ihned podali 
zprávu České komoře. Ta nařizuje urychleně podat 
zprávu o vraždě s tím, že neposlušnost beroun-
ských by zasluhovala trest. České místodržitelství 
nařídilo nové vyšetřování  v Berouně, neboť z pře-
dešlé zprávy není vidět, kdo rychtáře zavraždil ane-
bo byl vraždě přítomen, vyšetřování považováno 
za nedbalé.

Rána šídlem do prsou
projednáno: 1. XII. 1660
provinilec: Martin Šebele, Beroun
trestný čin: smrtelné zranění 
svědek: Linhart Šulc

Š
imon Seydl byl zraněn krejčovským ší-
dlem pod pravým i levým prsem. První 
rána byla zavřená, neboť šídlo bylo vyta-
ženo a raněný žil ještě týden. 

Chtěl se oběsit 
s pytlíky tolarů?
projednáno: 14. IV. 1673
provinilec: Samuel, krčmář, Železná
trestný čin: urážka na cti
svědkové: Duchoslav Strnad, mistr obecního 
pivovaru a Anna Marie Pruhonská
žalobce: P. Jakub František Lažanský, železenský 
a hořelický farář, o němž obžalovaný prohlásil 
v berounské obecní kuchyni, že se chtěl za oltá-
řem v kostele oběsit na bidle a při tom měl jeden 
pytlík tolarů vpředu a jeden vzadu.

Text z historických pramenů sestavila Monika 
Stejskalová, ilustroval Kameel MachartMĚSTSKÝ SOUD

Poklad v cizí truhle
projednáno: 1. IX. – 10. XII. 1571
provinilci: a) Jan Čalfus, jinak Čapek, truhlář, 
Beroun, b) Anna, jeho manželka, c) Jan Čalfus, 
nevlastní syn, rybářský tovaryš, Beroun
trestný čin: krádež nalezených peněz

P
ři opravě truhly Matěje Slinty nalezl Jan 
Čalfus peníze uložené ve dvojitém dně. 
Rozhodl se spolu s manželkou Annou 
si je ponechat. Syn, který přistihl rodiče 

při jejich počítání, je prozradil rybářům. Větší část-
ky peněz si všimla i svědkyně Anna Skřivanová, 
sousedka. Svědectví se však rozcházela v množství 
peněz: od 50 do 300 kop grošů. Apelační soud 
nařídil, aby se Čalfusovi žalobci dohodli o narov-
nání, jinak budou podrobeni mučení; náhrada 100 
kop grošů míšenských jištěna postavením rukojmí 
a bude splatná v několika termínech.

v letech 
1556 – 1678

O čem
jednal 

berounský

Nebudou vězně živit
projednáno: 19. V. – 20. VII. 1668
provinilec: Matěj Křivánek
trestný čin: vloupání

P
achatel byl přistižen při činu, když se na 
hořovickém panství v noci chtěl podko-
pat pod práh. Vyznání „zemského škůd-
ce“ třetího dne bylo odesláno hejtmanům 

Podbrdského kraje a odtud prostřednictvím měšťana 
Pavla Každých Českému místodržitelství. Odpověď 
nepřišla, vězně nemá kdo živit. Měšťané poskytovali 
jako almužnu chleba, dále to však činit nechtějí. Měst-
ský soud v Berouně žádal, aby delikvent byl předán do 
pražských měst, kde byl již jednou souzen a byl mu 
uříznut nos a poznamenán cejchem na čele.

Krev na stůl vyskočila
projednáno: 16: III. 1624
provinilec: Andreas, jirchář, měšťan, Beroun
trestný čin: rozbití nosu sedlákovi Mikuláši 
Klosovi, poddanému Jaroslava Oty z Losu

S
vědek Jindřich mladší Trouba vypověděl, 
že sedlák, který přinesl jircháři kůže 
zpátky, byl opilý a tak jircháře provoko-
val, až ten „mu prstem o nos zavadil, až 

krev na stůl vyskočila“. 

Bigamie manželky
projednáno: 9. IV. 1607
provinilec: nejmenovaná manželka Jana Vodňan-
ského
trestný čin: bigamie

J
an Vodňanský, berounský měšťan obeslán 
před Městský soud, kde „má provésti to, 
že jest N. manželka jeho, jinýho manžela 
sobě pojala a s ním se oddala“.

Podezřívaly ho 
ze sodomie
projednáno: 19. V. 1620
provinilec: Matěj Voráč, poddaný, čeledín Mikulá-
še Brazdimského
trestný čin: podezření ze sodomie

P
odle výpovědi přistihly (každá jednotli-
vě) svědkyně Keruše Němkyně, čeledín-
ka Jana Černého ze vsi Měňan, Anna, 
poddaná Mikuláše Brazdimského, a Ka-

teřina, poddaná komorních panství z Udlic obvině-
ného v chlévě na nůši u krávy. Keruši obviněný zbil 
a nechtěl s ní dále sloužit.

Za pivo pobral drůbež
projednáno: 13. XII. 1571
provinilec: Matěj Ledvinka
trestný čin: pobrání drůbeže na veřejné silnici  
žalobce: Kryštof Otta z Losu a na Staré Huti

A
nna, krčmářka z Hudlic, poddaná Kryš-
tofa Otty z Losu a na Staré Huti, byla 
dlužna Ledvinkově ženě za staré pivo, pro-
to konšelé mají cenu drůbeže odhadnout 

a o částku, která přesahuje dluh, se strany mají 
dohodnout.

Nebožtík unikl trestu!
projednáno: 27. VIII. 1578
provinilec: Jan Matoušek
trestný čin: obtěžkání a zranění 
žalobce: Dorota Smažilová, měšťanská dcera 
z Berouna

J
an Matoušek zemřel ve vězení. Dorota, 
protože ji podvedl (slíbil jí manželství) 
a pak ji pobodal, přišla o dědický podíl pro 
špatné chování a má se z něho zodpovídat 

před radou. Žádá proto náhradu škody z dědické-
ho podílu zemřelého. Simon, zámečník a Dorota 
Mandová, hrnčířka, oba Matouškovi sourozenci, se 
proti tomu ohrazují, s tím, že Dorota Smažilová 
není zachovalá osoba a nemůže se soudit s mrt-
vým, jehož její špatné chování zahubilo.

S cizím mužem 
na loži, ale oblečená? 
projednáno: 8. IX. – 26. IX. 1594
provinilec: Dorota Rederová, manželka radního 
Václava Redera, měšťanka, Beroun
trestný čin: podezření z cizoložství a nenáležité 
chování v domě svého manžela
žalobce: královský rychtář Jan Každých

M
anžel Doroty Rederové ji nalezl 
s Kunšem na loži, ale oblečenou. Vy-
volal výtržnost, při které byl Kuneš se 
svou čeládkou vyhozen z domu. Ten 

pak chodil se zbraněmi nočním městem. Rychtář jej 
chtěl vzít za „závazek“, ale Kuneš se ubránil. Radní 
Reder se bál o svoji bezpečnost a obrátil se o po-
moc České komory, která nařídila vzít Kuneše na 
„závazek“ a právně obvinit Dorotu. Jménem Rudolfa 
II. nařízeno Kunešovi, aby se dostavil k zemskému 
soudu. Radní Václav Reder sesazen z konšelského 
úřadu. Žádal pak opětné uvedení do úřadu a obhajo-
val manželku s tím, že ji křivdil a zbytečně žárlil. Byl 
opět dosazen. Apelační soud rozhodl, královský rych-
tář vinu obžalované dostatečně neprokázal, takže za 
podezření z cizoložství byla osvobozena, ale za vchá-
zení do pokoje hostí bez přítomnosti manžela byla 
potrestána čtyřtýdenním měšťanským vězením.

Žhář nebyl usvědčen
projednáno: 7. II. – 25. XII. 1600
provinilec: Beneš Krejmar, měšťan, Beroun
trestný čin: zavinění požáru 

V
 roce 1599 vyhořelo téměř celé měs-
to včetně kostela, školy a fary i některé 
domy na předměstí. Berounský měšťan 
Beneš Krejmar byl z obvinění žhářství 

soudem osvobozen, ale Městská rada v Berouně 
mu zabraňovala, aby obnovil svůj dům. Rozhod-
nutím císaře Rudolfa II. bylo obnovení domu po-
voleno. Na narovnání mezi Krejmarem a městskou 
obcí se podíleli krajští hejtmané, kterým to nařídil 
císař. Přesto podala Městská rada v Berouně pro-
test císaři Rudolfovi II.

V hádce probodl 
Charváta rapírem
projednáno: 25. XI. – 3. XII. 1619
provinilec: Jan Skokan, jinak Trubač
trestný čin: vražda („zamordování“) Jana Charváta
žalobkyně: Anna Charvátka, manželka zavraždě-
ného

J
an Trubač probodl Jana Charváta rapírem 
v hádce a rvačce (Trubač nejprve pohaněl 
Charvátovu ženu) cestou z posvícení, které 
slavili v klučickém mlýně u mlynáře Jana 

Šrajraného; Kateřina, krčmářka ze vsi Srbsko chtě-
la Charvátovi podat koření, ale ten již byl mrtev.

Zranění si způsobil sám 
projednáno: 18. I. – 11. III. 1678
provinilec: nejmenovaný syn právního posla, 
Beroun
trestný čin: zbití a zranění (posekání mečem)
žalobce: Matouš Černík, kolář

M
ěstský rychtář během vyšetřování 
zjistil, že Černík si zranění zavinil 
sám, má též sám zaplatit felčaru za 
léčení.


